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 تبدیل زیان انباشته به 
سود انباشته در ذوب آهن اصفهان

مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفهان گفت: ذوب آه��ن اصفهان 
با پش��توانه ص��ادرات محصولات خود، بدون اینک��ه از یارانه 
ان��رژی بهره من��د باش��د و ب��دون اینکه س��همیه خاصی در 
ح��وزه م��واد اولیه ب��رای این ش��رکت درنظر گرفته ش��ود، 
پ��س از بی��ش از ی��ک ده��ه در نیم��ه نخس��ت امس��ال از 
 زیان انباش��ته خارج ش��د و در س��ال آینده س��ود تقس��یم 
4خواهد کرد. منصور یزدی زاده در مورد عملکرد این شرکت...
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 سرعت گیر   های
 رشد تولید

سردرگمی بین استعلامات 
در بهشت معادن

ایران جزو ۱۰ کشور برتر 
در تولید فولاد

هر س��اله و در روزهای پایانی س��ال، بررس��ی 
کارنامه عملکرد تولی��د موردتوجه قرار می گیرد. 
بررس��ی آمار تولید منتشرش��ده از سوی وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت نیز در اغل��ب موارد 
حکایت از رش��د تولید دارد. تا جایی که می توان 
با استناد به این آمار نمره قبولی به صنایع داد...

استان کرمان بهشت معادن کشور نام دارد، اما 
دغدغه های زیس��ت محیطی و آلودگی آب ناشی 
از معادن از جمله معادن »گوغر« و »قنات مروان« 
در شهرستان بافت موضوعی است که مدت هاست 
جزو مطالبه و دغدغه اصلی کشاورزان و دامداران 
این منطقه ش��ده اس��ت.  شهرستان بافت یکی از 
خوش آب و هواترین مناطق استان کرمان است...

معاون وزی��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: با 
وج��ود اینکه بحث کرونا ب��ود کل صنعت دنیا با 
رکورد مواجه شده بود تولید فولاد ایران افزایش 
پیدا کرده و ما جز ۱۰ کشور برتر دنیا در زمینه 
تولید فولاد هس��تیم. علیرضا شهیدی در مراسم 
تودیع و معارفه رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت لرس��تان، اظهار کرد: شرایط سختی در 

کشور حاکم است و جذاب از تحریم ها کرونا...

 معادن
پیشران چرخه اقتصاد زنجیر تصمیمات دولتی برپای معادن

چالش  تحقق اهداف معدنی در برنامه ششم توسعه

 مهدی کرباسیان
 رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو 
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

در بحث اکتشاف معادن، دولت وظیفه مهمی 
بر گردن داش��ته و یک��ی از اقدام��ات مهم آن، 
هم��کاری با س��ازمان زمین شناس��ی و ایمیدرو 
به عنوان س��ازمان توس��عه ای کش��ور است. در 
اکتش��افات معدنی به دلیل وجود ریس��ک بالا، 
سازمان س��رمایه گذار خصوصی وارد این بخش 
نمی شود و دولت باید بودجه کلانی در این زمینه 
تخصیص دهد. همچنین بنا بر عقیده کارشناسان 
لازم است دولت در صندوق بیمه معدن سرمایه 
مناس��بی وارد کند و در ای��ن صندوق اولویت بر 
حمایت از بخش خصوصی باش��د. ب��رای مثال، 
وام هایی با س��ود کم به بخ��ش خصوصی تعلق 
گرفته تا ضمن حمایت، این بخش توانایی ورود 
به حوزه اکتش��اف را کس��ب کند. امروزه بدیهی 
اس��ت زمانی که مرحله ریسک یا همان اکتشاف 
معدنی برطرف ش��ده و پهناهای توسعه معدنی 
مشخص و محدوده های امید بخش معین شدند، 
دولت بای��د ادامه عملیات و فعالی��ت را برعهده 
شرکت های خصوصی واگذار کند؛ کاری که طی 
س��ال های قبل در ایمیدرو انجام شد، آن بود که 
معدن ۴، ۵ و ۶ گلهر، معادن مهدی آباد و طبس 
در مرحله ای که از ریس��ک گذشت و ذخایر آنها 
مشخص شدند، برای استخراج و بهره برداری به 

شرکت های دولتی و خصوصی واگذار شدند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

اخبار
سه شنبه

 19  اسفند 1399
 25 رجب 1442

 9 مارس 2021
 سال سوم  شماره 569 

ادامه از صفحه اول
 حضور ش��رکت خصوصی تنها در اکتش��افات معادن 
کوچک مقیاس می تواند باشد اما در معادن بزرگ بخش 
خصوصی توانایی انجام آن به ویژه از نظر مالی را ندارد. به 
علاوه اینکه از تاثیر تحریم بر فعالیت معادن نیز نمی توان 
به راحتی گذشت. در قدم نخست باید بپذیریم در دانش 
فن��ی ضعیف هس��تیم و تحریم یک��ی از عوامل مهم این 
ضعف اس��ت چرا که تحریم ایران را از فناوری روز محروم 
کرده و ضروری اس��ت در این حوزه از امکانات ماهواره ای 
و فناوری ه��ای روز و موسس��ه های دارای فناوری های 
نوین و وسیع استفاده کنیم.  طی چند سالی که به دلیل 
برجام توانستیم با شرکت های مرتبط با این حوزه ارتباط 
برقرار کنیم، دریافتیم ک��ه نه تنها از علم روز دنیا بلکه از 
تجهیزات پیش��رفته نیز عقب مانده ایم و شرایط واردات 
این تجهیزات  وجود ندارد. بخش��ی از رفع این مشکل بر 
دوش سیاس��ت کشور اس��ت و امیدواریم   طی اقداماتی 
تحریم ها حذف   یا حداقل از آنها کاس��ته ش��ود  و کش��ور 
بتواند در ش��رایط عادی از عل��م روز دنیا نه تنها در بخش 
معادن و فعالیت های معدنی بلکه در تمامی فعالیت های 
اقتصادی و صنعتی بهره مند ش��ود. برای توسعه عملیات 
اکتش��افی نیاز به س��رمایه گذاری وسیعی برای عملیات 
عمق��ی و معادن عمی��ق و همچنین معادن��ی  که هنوز 
دس��تیابی به آنها برای ما میس��ر نیس��ت صورت پذیرد. 
ایران از لحاظ معادن کشف نش��ده بس��یار غنی است و از 
این نظر سرمایه گذاری نه تنها بیهوده نبوده بلکه پیشران 
چرخه اقتصادی کش��ور است. پیش��نهاد من به مدیران 
فعلی س��ازمان ایمیدرو آن است که چون درحال حاضر 
س��ازمان از لحاظ معدنی در وضعیت خوب��ی قرار دارد، 
بی��ش از پی��ش فعالیت های ای��ن س��ازمان را در بحث 
اکتش��اف معادن جدید متمرکز کنن��د. همچنین تمام 
وقت خود را بر اکتشاف و استخراج معادن عمیق گذاشته 
و ضمن س��رمایه گذاری، فعالیتی وسیع و مهم در جهت 
جبران عقب ماندگی توس��عه اکتشافات و استخراج های 
معدنی کش��ور انجام دهند.ما در اکتشافات بسیار عقب 
هس��تیم و تا س��ال ۱۳۹۴ اغل��ب اکتش��افات، مرتبط 
با اقدامات ش��کل گرفته در ۸۰ س��ال اخیر بوده  اس��ت. 
میزانی از این اکتشافات از سوی شرکت های امریکایی و 
ش��رکت های روسی قبل از انقلاب صورت گرفته و مابقی 
نیز ماحصل اقدامات سازمان زمین شناسی  است. در کل 
می توان گفت عامل کمبود اکتش��افات معدنی طی ۴۰ 
سال اخیر، محدودیت بودجه های سازمان های مربوطه 
اس��ت. به عنوان مثال، س��ازمان زمین شناسی طی این 
س��ال ها درگیر کمبود بودجه  ب��وده و حمایت کاملی در 
حوزه اکتش��افات معدنی از آن نش��ده  است. این موضوع 
منجر شده تا این سازمان با وجود علاقه زیاد متخصصان 
و کارشناسان آن برای انجام اکتشافات، نتواند وظایفش 

را به خوبی انجام دهد.

 رشد ۱۵۶ درصدی 
فروش سالانه شرکت های 

معدنی در بورس
ف��روش ۷۴ ش��رکت بزرگ زنجی��ره معدن وصنایع 
معدنی بورس ایران در بهمن ۹۹ نس��بت به بهمن ۹۸ 
رشد ۱۵۶ درصدی را ثبت کرد. به گزارش ایرنا، جداول 
آماری شرکت های یاد شده در بورس حاکی است، ماه 
گذشته فروش شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی 
حاضر در بورس به رقم ۳۶.۵ هزار میلیارد تومان رسید. 
ضمن اینکه فروش این ش��رکت ها در بهمن ماه امس��ال 
نس��بت به دی ۹۹ رش��د ۷درصدی را نش��ان می دهد. 
همچنین عملکرد فروش ش��رکت های زنجیره بخش 
معدن و صنایع معدنی در ۱۱ ماه امسال به رقم ۲۷۶هزار 
میلیارد تومان رسید که رشد ۹۳ درصدی سالیانه دارد. 
واقعیت اینکه فروش شرکت های بخش مزبور ۳۲ درصد 
فروش کل ش��رکت های بورس��ی را تشکیل می دهد و 
ارزش س��هام ش��رکت های این گروه حدود ۲۳ درصد 
ارزش بازار محسوب می شود.  آمارهای سازمان ایمیدرو 
می��زان ص��ادرات ۱۰ ماهه امس��ال ) منتهی به دی ماه( 
در بخش معدن و صنایع معدنی کش��ور را ۷ میلیارد و 
۷۵۰ میلیون دلار ذکر کرده، اما جداول آماری سازمان 
توسعه تجارت ایران نشان می دهد ارزش صادرات معدن 
و صنایع معدنی در ۱۰ ماهه امسال به بیش از ۵میلیارد 
و ۶۱۲ میلیون دلار رس��ید. ضمن اینکه در ۱۰ ژماهه 
امسال حجم صادرات بخش معدن و صنایع معدنی بیش 
از ۳۴ میلیون و ۹۰ هزار تن ثبت شد. علاوه براین دی ماه 
امس��ال افزون بر ۳.۹ میلیون تن کالای بخش معدن و 
صنایع معدنی به ارزش بیش از ۷۶۲ میلیون و ۲۹۶ هزار 
دلار به بازارهای هدف صادر شد. این گزارش می افزاید: 
میزان صادرات بخش معدن و صنایع معدنی در س��ال 
۹۷ بیش از ۹.۲ میلیارد دلار و در س��ال ۹۸ به کمتر از 

۹ میلیارد دلار رسیده بود.

رئی��س قوه قضاییه گفت: مش��کلات ناش��ی از فعالیت 
معادن از جمله مس��ائل بهداش��تی برای م��ردم منطقه و 
روستائیان حاشیه معادن تکاب توسط قوه قضاییه بررسی 

و رسیدگی می شود.
به گ��زارش مه��ر، آیت الله ابراهیم رئیس��ی در س��فر 
ی��ک روزه ب��ه آذربایجان غرب��ی با تش��ریح فعالیت ها و 
اقدامات صورت گرفته در اس��تان افزود: گزارش هایی در 
خصوص فعالی��ت معادن به خصوص در ت��کاب و ایجاد 
برخی مش��کلات از جمله بهداشتی برای اهالی ساکن در 
روس��تاهای اطراف این معادن به قوه قضاییه ارسال شده 
بود که در این س��فر این مس��ائل مورد بحث و بررس��ی 

قرار گرفت.
وی با بیان اینکه برخی طرح ها در حوزه معادن طلای 
تکاب در حال اجراست که موجب بروز مشکلات و گلایه 
مردم منطقه ش��ده اس��ت، ادامه داد: مقرر شد استاندار 
آذربایج��ان غربی با اعزام یک تیم مش��کلات بهداش��تی 
ناشی از فعالیت این معادن را بررسی کنند و قوه قضاییه 

نیز اقدامات لازم در این خصوص را انجام خواهد داد.
رئیس��ی با بیان اینکه در خصوص مع��ادن طلا موارد 
زیادی در دادگستری اس��تان مورد رسیدگی و پیگیری 
قرار دارد، گفت: پس از بررسی های لازم اقدامات مناسب 
برای حل این مشکلات از جمله مشکلات بهداشتی انجام 

می گیرد.
دستور�رفع�مشکل�مجتمع�فولاد�ارومیه��

همچنین رئی��س قوه قضاییه از مجتم��ع فولاد ارومیه 
بازدید کرد و از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات این 
واحد تولیدی قرار گرفت و دس��تور داد تا در مدت زمان 

کوتاهی مشکل این واحد تولیدی رفع شود.
وی ب��ا اش��اره به ض��رورت تعجیل در راه ان��دازی این 
مجتم��ع تولیدی، اظهار کرد: با عنای��ت به اینکه در این 
مجتمع تولیدی ماش��ین آلات و تجهیزات کامل مس��تقر 
شده و تجهیز ۸۵ درصدی امکانات صورت گرفته، تاخیر 
در راه اندازی آن هیچ گونه توجیهی ندارد و همه مسئولان 
و دست اندرکاران باید برای در مدار تولید قرار گرفتن این 

مجتمع، همه ظرفیت ها را به کار گیرند.

 وی با اش��اره ب��ه ظرفیت اش��تغالزایی مجتمع فولاد 
ارومی��ه، عنوان کرد: طبق گفته س��رمایه گذار، این واحد 
تولیدی ظرفیت اش��تغالزایی برای ۳ ه��زار نفر را دارد و 
ب��ر همین مبنا با توجه به نیاز مبرم کش��ور، باید تمهید 
لازم در ای��ن زمینه اندیش��یده ش��ود و ضروری اس��ت 
هرچه س��ریع تر با بهره گیری از نیرو های انسانی موجود 
در اس��تان، نس��بت به راه اندازی این مجتم��ع اقدامات 
مقتضی صورت گیرد. رئیس قوه قضاییه ضمن اس��تماع 
سخنان سرمایه گذار مجتمع فولاد ارومیه، نماینده بانک 
و اس��تاندار آذربایجان غربی، برای راه ان��دازی این واحد 
تولی��دی، ضرب الاج��ل ۲ ماهه تعیین ک��رد و گفت: بر 
مبنای قوانین موجود و دستورالعمل صادره، باید هر چه 
س��ریع تر مسائل مابین سرمایه گذار مجتمع فولاد ارومیه 
و بانک تسهیلات دهنده مرتفع شده و این واحد صنعتی 

ظرف ۲ماه در مدار تولید و اشتغال قرار گیرد. 
رئیسی تصریح کرد: در مس��یر رفع مشکلات مجتمع 
فولاد ارومیه، دس��تگاه قضایی و دادگس��تری آذربایجان 
غربی نهایت مس��اعدت را به عمل خواهند آورد و رئیس 
دادگستری استان نیز در جلسات شورای اقتصاد مقاومتی، 
 موضوع راه اندازی این مجتمع تولیدی را با جدیت دنبال 

خواهد کرد.
وی با اش��اره به تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر 
تمرکز همه دس��تگاه ها برای تحقق جهش تولید، گفت: 
امکانات فراهم آمده در مجتمع فولاد ارومیه یک سرمایه 
ملی محس��وب می شود و هیچ گونه تاخیری در راه اندازی 

این واحد تولیدی جایز نیست.

پروژه عظیم گندله سازی سه چاهون از طریق ویدئوکنفرانس 
به صورت رسمی توسط رئیس جمهوری افتتاح شد.

ب��ه گ��زارش روابط عمومی صن��دوق بازنشس��تگی فولاد، 
روحانی در سخنانی ضمن تشکر از گزارش مسرور بیان کرد: 
بسیار برای ما خوشحال کننده اس��ت که بزرگترین کارخانه 
گندله سازی کشور با ظرفیت ۵ میلیون تن که کارخانه بسیار 
مدرنی است در راستای تکمیل زنجیره فولاد افتتاح می شود 
و من افتتاح این پروژه را به مردم بافق و اس��تان یزد و همه 
مسئولانی که در راه آبادانی ایران و استان یزد تلاش می کنند 

تبریک می  گویم.
در ابتدای این مراسم، شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در سخنانی با اشاره به نقش ارزشمند بازنشستگان 
فولاد در شکوفایی صنعت فولاد کشور در خصوص اهمیت و 
مش��خصات فنی پروژه گندله سازی سه چاهون گزارشی ارائه 

کرد.
وی افزود: با پیگیری های صورت گرفته طرح همسان سازی 
حقوق بازنشس��تگان اجرا ش��د. ضمن اینک��ه ۴۰۰ میلیارد 
تومان مطالبات معوق باقی مانده بازنشستگان از سال ۱۳۹۱ 
پرداخت شد. همچنین با مدیریت خردمندانه در دارایی های 
همه صندوق ها خصوصا صندوق فولاد س��ود سهام متعلق به 

صندوق فولاد ۳برابر شد.
همچنین مدیرعامل صندوق بازنشس��تگی فولاد در مراسم 
افتتاح رس��می پروژه عظیم گندله س��ازی سه چاهون توسط 
رئیس جمهور گزارش��ی در خصوص این پروژه به ایشان ارائه 

کرد.
رضا مس��رور این پ��روژه را بزرگ ترین پروژه به روش کوره 
دوار در کش��ور و سومین پروژه در دنیا عنوان و تصریح کرد: 
ارزش روز پروژه عظیم گندله سازی سه چاهون ۹۳۰۰ میلیارد 
تومان اس��ت که از منابع شرکت س��نگ آهن مرکزی ایران و 
صندوق بازنشس��تگی فولاد تامین شده است. همچنین این 
پ��روژه با ظرفیت ۵ میلی��ون تن برای ۸۰۰ نف��ر به صورت 
مس��تقیم و برای ۱۵۰۰ نفر به صورت غیر مس��تقیم اشتغال 

ایجاد کرده است.
مسرور ادامه داد: تکنولوژی بخش اصلی پروژه از ژاپن و در 

انتقال مواد مربوط به آلمان است.

مدیرعام��ل صندوق بازنشس��تگی فولاد گف��ت: این پروژه 
۲ویژگی خاص و مهم دارد؛ نخست اینکه کیفیت محصولات 
آن بس��یار بالاست و با متالازاس��یون بالای ۹۰ درصد امکان 
رقابت در بازارهای جهانی را دارد. دوم اینکه ، تش��دید جنگ 
اقتصادی دش��منان و بیم��اری کرونا و خروج مهندس��ان و 
متخصص��ان خارجی نه تنها در س��رعت اجرای پروژه خللی 
ایجاد نک��رد بلکه با ع��زم و اراده مهندس��ان توانمند ایرانی 
پروژه با سرعت بیشتری تکمیل و در موعد مقرر افتتاح شد. 
 ضمن اینک��ه تا کنون ۷۰۰ هزار تن گندل��ه با کیفیت تولید 

شده است.
مس��رور در بخش دیگری از س��خنانش با اشاره به ریکرد 
صندوق ه��ای بازنشس��تگی و از جمل��ه صندوق ف��ولاد در 
خص��وص پرهی��ز از خام فروش��ی در راس��تای ارزش افزوده 
بیش��تر و س��ودآوری در ش��رکت های تابعه گفت: ش��رکت 
س��نگ آهن مرکزی تا سال ها صرفا س��نگ آهن دانه بندی و 
الگومره تولید می کرد و در دهه ۸۰، کنس��انتره به تولیدات 
شرکت اضافه ش��د. اکنون نیز با افتتاح گندله سازی ۲ پروژه 
بعدی این ش��رکت در راس��تای تکمیل زنجیره فولاد، پروژه 
آهن اس��فنجی و پروژه تولید ۲ میلیون تن کنس��انتره است 
 ک��ه عملیات اجرای��ی آن امروز با فرم��ان رئیس جمهور آغاز 

می شود.
وی در پایان از حمایت های ویژه و همراهی های استاندار 
یزد، امام جمعه و اعضای ش��ورای شهر بافق و همه مسئولان 
در خص��وص بهره برداری از پروژه گندله  س��ازی س��ه چاهون 

قدردانی کرد.

پروژه�عظیم�گندله�سازی�سه�چاهون�رسما�توسط�رئیس�جمهوری�افتتاح�شدضرورت�حل�مشکلات�بهداشتی�معادن�طلا

گروه معدن

معاون وزیر صنعت، مع��دن وتجارت گفت: با 
وج��ود اینکه بحث کرونا ب��ود کل صنعت دنیا با 
رکورد مواجه شده بود تولید فولاد ایران افزایش 
پیدا کرده و ما جز ۱۰ کشور برتر دنیا در زمینه 

تولید فولاد هستیم.
به گزارش ایس��نا، علیرضا شهیدی در مراسم 
تودی��ع و معارفه رئیس س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت لرستان، اظهار کرد: شرایط سختی در 
کشور حاکم است و جذاب از تحریم ها کرونا نیز 

عامل پس رفت اقتصاد کشور شده است.
وی ادامه داد: با تدابیری که انجام شد و نظارت 
خوب مقام معظم رهبری و در کنار آن ریاس��ت 
جمه��ور و وزیر صنعت، مع��دن وتجارت، نتیجه 
این ش��د ک خیل��ی از کارخانه هایی که تعطیل 

شده بودند دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
ش��هیدی افزود: آمارهای بخش صنعت شاهد 
آمارهای خوبی هستیم، در بخش لوازم خانگی با 
خروج دو برند مطرح از بازار کش��ور با مشکلاتی 
 مواجه شدیم که کارخانه های داخلی با تولیدات 

خود توانستند این کمبود را جبران کنند.
این مس��ئول تصریح ک��رد: الان ما مقداری با 
کمبود منابع در س��طح کش��ور مواجه هستیم، 
نف��ت ح��دود ۲۰ درصد س��ال های نرمال صادر 
می ش��ود، یعنی می ش��ود گفت ص��ادرات نفت 
نداریم و بهای آنچه صادر ش��ده به سختی وارد 

کشور می شود.
وی افزود: به نظر می رس��د در کشور در بحث 
مدیریت منابع مالی نظم خوبی داشتیم و کشور 
دارد از ش��لختگی هایی که وجود داش��ت فاصله 

می گیرد.
ش��هیدی تصریح ک��رد: در بحث ص��ادرات با 
وجود تمام محدودیت هایی که وجود دارد شاهد 
هستیم که مجموع صادرات و واردات ما بالاتر از 

۶۰ میلیارد دلار است.
معاون وزیر صنع��ت، معدن وتجارت افزود: ما 
توانس��تیم در کنار سایر بخش ها در معاونت های 
معدنی پیش��رفت های خوبی داش��ته باش��یم، با 
وج��ود اینکه بحث کرونا ب��ود کل صنعت دنیا با 
رکورد مواجه شده بود تولید فولاد ایران افزایش 
پیدا کرده و ما جز ۱۰ کشور برتر دنیا در زمینه 
تولید فولاد هس��تیم.وی ادام��ه داد: حدود ۳۱ 
میلیون تن فولاد تولید می کنیم که در ش��رایط 
فعلی نیاز به ۹۰ میلیون تن س��نگ آهن داریم 
و با توجه به سیاس��ت گذاری های انجام شده در 
بخش فولاد، تصمیم گیری ش��ده در افق ۱۴۰۴ 
حدود ۵۵میلیون تن تولید فولاد داش��ته باشیم 

که به ۱۶۵میلیون تن سنگ آهن نیاز دارد.
شهیدی افزود: لرس��تان در ۲ پهنه ساختاری 
زمین  شناس��ی قرار گرفته که مزیت ها و معایبی 

دارد.
پروژه�فولاد�ازنا�از�سر�گرفته�شود��

اس��د عبدالهی، معاون اس��تاندار لرس��تان در 

مراس��م تودیع و معارفه رئیس صنعت، معدن و 
تجارت لرس��تان گفت: یکی دیگر از کارهایی که 
باید به سرانجام برسد و حداقل برای ۱۰۰۰ نفر 
اش��تغال ایجاد می کند فولاد ازناست، که حدود 
۴هزار میلی��ارد تومان توس��ط بخش خصوصی 
س��رمایه گذاری ش��ده، ام��ا هنوز ب��ه نتیجه ای 

نرسیده است.
وی اظهار کرد: در اس��تان ما در حوزه صنعت 
کاره��ای خوبی انجام ش��ده و برخ��ی کارها نیز 

نیمه تمام مانده است.
عبدالهی ادام��ه داد: در کل کش��ور در حوزه 
دولت��ی و بخ��ش صنعت کارهای زی��ادی انجام 
شده اما در لرستان این فعالیت ها کمرنگ است.
مع��اون اس��تاندار لرس��تان ادام��ه داد: یکی 
دیگر از کارهایی که باید به س��رانجام برس��د و 
حداقل برای ۱۰۰۰ نفر اش��تغال ایجاد می کند 
فولاد ازناس��ت، که حدود ۴هزار میلیارد تومان 
توس��ط بخش خصوصی س��رمایه گذاری ش��ده، 
اما هنوز به نتیجه ای نرس��یده است. وی عنوان 
ک��رد: برخ��ی از صنایع را داش��تیم ک��ه حدود 
۲۰۰۰ نفر مش��غول کار بودند که تعطیل شدند 
و هنوز بلاتکلیف هستند، در کنار این ها کارهای 
خوبی مانند راه اندازی کش��ت و صنعت خرم آباد 
 انجام ش��ده  که بی��ش از ۱۰۰۰ نفر در آنجا کار 

می کنند.
عبدالهی با اش��اره به تجهیز نساجی بروجرد و 
اش��تغال ۱۰۰۰ نفر در این صنعت، عنوان کرد: 
در حوزه برق نیز امسال فاز اول نیروگاه خرم آباد 
به بهره برداری رس��ید. معاون اس��تاندار لرستان 
ادامه داد: شرایط اقتصادی استان و کشور سخت 

است و به تعبیر برخی مسئولان شرایط از دوران 
جنگ تحمیلی نیز سخت تر است.

وی ادام��ه داد: یک��ی از دس��تگاه هایی که در 
این شرایط مس��ئولیتی را بر عهده دارد سازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��ت ک��ه از ابتدای 
 تولی��د ت��ا مرحله نظارت ب��ر توزی��ع را برعهده 

دارد.
عبدالهی بیان کرد: اعتقاد ما این است شرایط 
کش��ور و به تبع آن استان سخت بوده و به نظر 
ما داریم از این شرایط سخت عبور می کنیم و در 
آینده نیز به استان خودمان خوشبین و امیدوار 

هستیم.
مع��اون اس��تاندار لرس��تان اف��زود: علاوه ب��ر 
تحریم ها و کرونا، س��یل س��ال گذشته خسارات 
زی��ادی را به اس��تان و زیرس��اخت های آن وارد 
ک��رد که با کمک تمام دس��تگاه ها و مردم از آن 
عبور کردیم و آینده استان روشن است، یکی از 
پارامترهای اصلی ما در توس��عه منابع آبی است 

که ما کمبودی در این زمینه نداریم.
وی تصری��ح ک��رد: وضعیت صادرات اس��تان 
در امس��ال نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته 
وضعی��ت بهت��ری داش��ته و بیش��تر در ح��وزه 

پتروشیمی و کشاورزی است.
ل�زوم�توجه�ب�ه�ظرفیت�های�معدنی���

لرستان
در ادام��ه بختی��ار رازان��ی، رئی��س پیش��ین 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت لرس��تان 
گف��ت: من معتق��دم بخش مع��دن می تواند به 
تنهای��ی اقتصاد اس��تان را بچرخان��د اما آنگونه 
که باید و ش��اید نتوانس��تیم در ای��ن زمینه کار 

 کنی��م. از اوای��ل انقلاب اقتصاد م��ا دولتی بوده
است.

رازانی اف��زود: بخش خصوصی بومی اس��تان 
خیل��ی قوی نبوده و بخ��ش خصوصی غیربومی 
نی��ز کارهای��ی را آغ��از کردن��د که متأس��فانه 
همانگون��ه ب��دون نتیجه مانده ان��د، مانند پروژه 

لاستیک سازی خرم آباد که رها شده است.
وی ادامه داد: به واس��طه اینکه اس��تان ما جز 
اس��تان های درگی��ر جنگ بود دول��ت در اوایل 
انق��لاب در زمین��ه صنای��ع بزرگ در لرس��تان 

سرمایه گذاری نکرده است.
رازان��ی ادامه داد: س��ال ۸۴ ک��ه مقام معظم 
رهبری بحث خصوصی س��ازی را مطرح کردند، 
بخ��ش خصوصی ق��وی نی��ز نداش��تیم که در 
اس��تان س��رمایه گذاری کند و صنعت لرس��تان 
به واس��طه این محدودیت خیل��ی محروم ماند 
 و از اقتص��اد خصوص��ی و دولت��ی، هیچک��دام

 بهره نبردیم.
رئیس پیشین سازمان صنعت، معدن وتجارت 
لرس��تان گفت: حدود ۱۰۵۰ پروانه بهره برداری 
توسط س��ازمان صنعت، معدن وتجارت لرستان 
صادر ش��ده که بیش از ۹۷ درصد آنها مربوط به 
صنایع کوچک و متوس��ط است و صنایع بزرگ 
یا احداث نش��دند یا برخ��ی صنایع بزرگ مانند 
لاستیک س��ازی خرم آب��اد که در دول��ت تدبیر 
 و امی��د احداث ش��د، تأمین ارز م��ورد نیاز آن 

متوقف شد.
وی اف��زود: صنایع��ی ک��ه باید لینک��ی بدین 
صنای��ع کوچک و بزرگ باش��ند قوی نیس��تند، 
یا ب��ه دلیل ع��دم تأمی��ن مالی یا فرس��ودگی 

ماش��ین آلات و خطوط تولی��د نمی توانند خوب 
کار کنند، بنابراین نمی توان گفت لرس��تان یک 
استان صنعتی اس��ت اما نباید از همین صنعتی 

که وجود دارد غافل شویم.
رازانی ادام��ه داد: در بحث بازرگانی و صنوف 
م��ا ۵۳ هزار صنف تولی��دی، توزیعی و خدماتی 
داریم که بیشترین اش��تغال صنعت و معدن در 

حوزه خدمات است.
رئیس پیشین سازمان صنعت، معدن وتجارت 
لرس��تان با بیان اینکه لرس��تان در بحث معدن 
حرف��ی ب��رای گفت��ن دارد، عنوان ک��رد: واقع 
ش��دن اس��تان روی زون س��نندج - سیرجان و 
ظرفیت هایی که عمدت��اً مواد معدنی درجه یک 
هس��تند، می تواند یک ظرفیت ویژه برای استان 

باشد که باز هم از آن غافل بودیم.
وی با اش��اره به اینکه م��واد اولیه برای تولید 
س��یمان در اس��تان م��ا به وف��ور وج��ود دارد، 
ادام��ه داد: متأس��فانه ب��ه دلی��ل ع��دم کفایت 
س��رمایه گذار اولی��ه پ��روژه کارخان��ه س��یمان 
 خرم آباد، بیش از ۱۲ س��ال اس��ت که بلاتکلیف

باقی مانده است.
رازانی با اش��اره به وج��ود بالغ بر ۱۱۵۰ واحد 
صنعتی در اس��تان، عن��وان کرد: اش��تغال این 
واحده��ا ۲۳ هزار نف��ر اس��ت و ۲۳ درصد آنها 

صنایع معدنی هستند.
رئیس پیشین سازمان صنعت، معدن وتجارت 
لرس��تان تصریح کرد: من معتقدم بخش معدن 
می تواند به تنهایی اقتصاد استان را بچرخاند اما 
آن گونه که باید و شاید نتوانستیم در این زمینه 

کار کنیم.

ایران جزو ۱۰ کشور برتر در تولید فولاد
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بررسی فرآیند توسعه صنعت گوهرسنگروش نوین استخراج عناصر نادر خاکی  از کانسار های آهن
اس��تخراج عناصر ن��ادر خاکی از کانس��ارهای آهن ایران 
مرکزی برای نخستین بار در کشور توسط گروه دانش بنیان 
مرج��ع ف��ولاد و متالورژی ای��ران )آی اس ام ( ب��ا همکاری 
۲دانش��گاه فردوسی مشهد و سیس��تان و بلوچستان انجام 

شد. 
در حال��ی که ت��ا چندی پی��ش، مطالعات بنی��ادی این 
عناص��ر در ایران در گام ه��ای اولیه بود و در زمینه فرآوری 
آنها نیز هنوز هیچ قدم مش��خص و موثری از س��وی بخش 
دولت��ی برداش��ته نش��ده بود ک��ه بتواند ب��ه نتیجه عملی 
دس��تیابی پی��دا ک��رد. گ��روه دانش بنیان مرج��ع فولاد و 
متالورژی ایران توانس��ت تا در راستای خودکفایی در تولید 
 و بومی س��ازی دان��ش فنی، برای نخس��تین بار به این مهم

 دست یابد.
محمد مودی، مدیر پروژه استخراج عناصر نادر خاکی به 
چیلان گفت: مهم ترین و بیش��ترین استفاده از این عناصر 
در کش��ور مربوط به صنایع دفاعی، شیشه  سازی، متالورژی 
و تهیه کاتالیس��ت های پتروشیمی است و با توجه به اینکه 
تمام��ی مواد اولی��ه در این صنایع وارداتی اس��ت، به دلیل 
وج��ود تحریم های ظالمانه و چالش ه��ا و موانع موجود در 

واردات ای��ن مواد، ای��ن مجموعه با ت��لاش نخبگان جوان 
 ایرانی موفق به اس��تخراج این عناصر بس��یار ارزش��مند و 

استراتژیک شد.
وی گفت: اس��تحصال عناصر نادر خاکی به دلیل پاراژنز 
ب��ودن با برخی م��واد معدن��ی همچون آهن، فس��فات ها، 
تیتان ه��ا و مواد پرتوزا و ترکیب آنها ب��ا دیگر مواد معدنی 
نس��بت به روش های دیگر دشوارتر است از این رو به دلیل 
پیچیدگی ه��ای فنی کمتر به آن پرداخته ش��ده بود که با 
توجه به مس��یر دش��وار پیش رودانش فنی فرآوری با بهره 
گی��ری از روش های ثقلی، مغناطیس��ی، الکترواس��تاتیک 
و هیدرومتالورژی در این گروه انجام ش��د و پژوهش��گران 
عزیز ایرانی به دانش فنی و فناوری اس��تحصال این عناصر 
دست یافتند. مدیر پروژه استخراج عناصر نادر خاکی خاطر 
نش��ان کرد، با توجه به وجود منابع خدادی عظیم در ایران 
اسلامی و جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی، پروژه های 
استخراج فلزات ارزشمند و فرآوری چندین محصول دیگر 
در این مجموعه در دس��ت اقدام است که با توکل بر خدا و 
یاری امام عصر )عج( این پروژه ها در آینده نزدیک به شرایط 

تولید نیمه صنعتی و صنعتی خواهد رسید.

تدوین بس��ته حمایتی زنجیره فل��زات گرانبها با هدف ایجاد 
ارزش اف��زوده و اش��تغال زایی در دس��تور کار وزارت صنعت و 

سازمان توسعه معادن قرار گرفت.
به گزارش فارس، در این زمینه س��ازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران در راس��تای اهداف توس��عه ای، 
اقدام به تدوین بسته حمایتی زنجیره فلزات گرانبها با همکاری 

وزارت صنعت، معدن و تجارت و بخش خصوصی کرده است.
همچنی��ن فرآینده��ای توس��عه ای این صنعت ب��ا راهبری 
ایمیدرو تهیه و جهت بررسی در اختیار دفتر ریاست جمهوری 

قرار گرفته است.
اس��تراتژی توسعه صنعت گوهرس��نگ ها با تمرکز بر »رونق 
تولید، اش��تغالزایی و حضور پررنگ در تجارت جهانی« از سال 
۹۸ آغاز ش��ده اس��ت. هم اکنون پیش نویس بس��ته سیاستی 
و حمایتی توس��عه زنجیره فلزات گرانبها و گوهرس��نگ ها در 
معاونت امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری 
ایمیدرو و بخش خصوصی در حال تدوین اس��ت که با تصویب 
این بس��ته حمایتی، موانع پیش روی صنع��ت فلزات گرانبها و 
گوهرس��نگ ها در زمین��ه واردات، ص��ادرات، قاچ��اق، تولید، 

معاملات زنجیره و معدن مرتفع خواهد شد.

ایجاد کارگروه توسعه ای برای تحقق اهداف �
در راس��تای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب و ذیل اهداف 
توس��عه ای مبنی بر جلوگیری از خام فروش��ی، توسعه صنعت 
س��نگ های قیمتی با راه اندازی کارگروه بهینه س��ازی صنعت 
گوهرس��نگ ها از دی ماه سال ۹۸ برای نخستین بار آغاز شده 

است.
»ایجاد بازارچه های گوهرس��نگ ها«، »تس��هیل صادرات«، 
»ایجاد آزمایشگاه های اس��تاندارد و تخصصی گوهرسنگ ها«، 
»اکتش��افات جدید غربالگری داده های اکتش��افی گذشته« و 
»فع��ال کردن معادن و کوچک و متوس��ط گوهرس��نگ ها« از 
مهم ترین موضوعاتی اس��ت که در کارگروه بهینه سازی صنعت 
گوهرس��نگ ها مورد بررسی قرار گرفت و برای آن فرآیندهایی 

تعیین شد.
کمیته های تخصصی �

ایمیدرو با راه اندازی ستادی متشکل از کمیته های استراتژی، 
اکتش��اف قوانین و مق��ررات و ب��ازار با عضوی��ت انجمن های 
تخصص��ی این حوزه، برنامه ها را تا رس��یدن به حصول نتیجه 
پایش می کند. این مهم در حالی اجرا ش��ده که صاحب نظران 
اقتصادی و نمایندگان انجمن های تخصصی و دانشگاهی حوزه 

گوهرس��نگ ها در این ستاد حضور دارند.هم افزایی فوق، نمونه 
بارز همکاری دولت و بخش خصوصی در امور است.

تعیین فرآیندهای صنعت گوهرسنگ �
به منظور سهولت و رفع موانع تجارت در صنعت گوهر سنگ 
ها، فرآیندهایی با هم اندیش��ی کارشناس��ان مرتبط نهاد های 
متول��ی و فعالان بخش خصوصی ب��ا راهبری ایمیدرو تدوین و 
جهت ابلاغ به دفتر ریاس��ت جمهوری ارسال شده که در دست 

بررسی است.
از جمل��ه این فرآینده��ا می توان به فرآینده��ای صادرات و 
واردات قطعی و تجاری س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی خام 
و تراش خورده س��وار نش��ده، ورود موقت سنگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی جهت حضور در نمایش��گاه موضوع ماده ۵۰ قانون 
امور گمرکی و صدور موقت س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی 

جهت شرکت در نمایشگاه اشاره کرد.
درحال حاضر در بازار ۶۰۰ میلیارد دلاری جهانی جواهرات، 
س��هم ایران کمتر از نیم درصد اس��ت. بنابر اهداف مورد توجه 
ایمیدرو در افزایش س��هم ایران در تجارت جهانی، دستیابی به 
س��هم نیم درصدی تا سال ۱۴۰۵ و سهم یک درصدی تا سال 

۱۴۱۰ هدف گذاری شده است.

زنجیر تصمیمات دولتی برپای معادن
چالش  تحقق اهداف معدنی در برنامه ششم توسعه

ملیکا انصاری

 برنامه توس��عه  کش��ور، برنامه ای در جهت 
تم��ام  در  آبادان��ی  توس��عه  و  پیش��رفت 
بخش ه��ای معدنی، صنعت��ی، اقتصادی و... 
ب��وده که ت��ا امس��ال ۶ دوره از آن تدوین و 
اجرا شده  است. سال ۱۴۰۰ همزمان با پایان 
برنامه شش��م توسعه کشور، دولت و مجلس 
شورای اس��لامی آغاز تدوین و اجرای برنامه 
توسعه هفتم را در پیش داشته است. از این 
رو، پرداخت��ن به ابع��اد برنامه ها و طرح های 
توسعه ای کشور اهمیت دارد. پیش از بسته 
ش��دن پرونده برنامه ششم توس��عه کشور، 

بررسی میزان تحقق اهداف این دوره برنامه 
و همچنین تاثیری که بر روند رشد صنعتی، 
اقتصادی و معدنی کش��ور داش��ته ش��ایان 
توجه ب��وده و همچنی��ن موان��ع راه برنامه 
توس��عه  کش��ور برای رفع آنها در برنامه های 
آینده توسعه ای کش��ور از جمله موارد مهم 
دیگر این موضوع اس��ت. مسئله مهم دیگر، 
اهمیت بخش معدنی کش��ور در برنامه های 
توسعه و س��ازکارهای در پیش گرفته شده 
برای توسعه این بخش ویژه کشور است. در 
همین راستا »روزگار معدن« با کارشناسان 
و فعالان این حوزه گفت وگو کرده که ش��رح 

آن را در ادامه می خوانید.

 موفقیت بی سابقه 
در چادرملو

تولید کنس��انتره س��نگ آهن در مجتمع معدنی 
چادرملو از مرز ۱۱ میلیون تن عبور کرد. به گزارش 
روابط عمومی چادرملو، حمید جهانی، مدیر مجتمع 
معدنی چادرملو با اعلام این خبر گفت: این موفقیت 
بی س��ابقه در مجتمع معدنی در حالی به  دست آمد 
که علاوه بر مقابله با ویروس کرونا، در شرایط جنگ 
اقتص��ادی و تحریم ها نی��ز قرار داش��ته ایم. جهانی 
اف��زود: مدی��ران و کارکنان این مجتم��ع با یکدیگر 
عه��د کرده اند با وجود همه این دش��واری ها از هیچ 
کوشش��ی ب��رای تحقق » جه��ش تولید« براس��اس 
فرمایش��ات مق��ام معظ��م رهب��ری و قول��ی که به 
مدیرعامل محترم شرکت داده بودند فروگذار نکنند 
و اکن��ون با ثبت رکورده��ای مختلف، با وجود همه 
موانع و س��ختی ها درکنار یکدیگر و با همراهی همه 
پرسنل عملیاتی و س��تادی شرکت که ما را در این 

زمینه یاری رسانیده اند.
وی اف��زود: همچنی��ن با توج��ه ب��ه توصیه ها و 
مش��وق های تق��ی زاده مدیرعامل محترم ش��رکت 
معدنی و صنعتی چادرملو که همواره راه گشای حل 
مش��کلات و معضلات تولید بوده، نش��ان دادیم که 
می توانیم ب��ه وعده های خود عمل ک��رده و اهداف 
مش��ترکمان را محقق کنیم. مدی��ر مجتمع معدنی 
چادرملو، با تاکید بر ضرورت ثبت این شرایط و لزوم 
دستیابی به افتخارات بالاتر افزود: رکوردهای تولید، 
فقط اعداد و ارقام نیس��ت، بلکه نشان دهنده عزم و 

اراده و همبستگی همه همکاران گرامی است.

به تعداد جمعیت سیرجان 
درخت می کاریم

شرکت گل گهر در ادامه اقدامات خود در راستای 
توسعه و گسترش فضای سبز و توجه ویژه به مبحث 
محیط زیس��ت، طرح جدی��دی در ای��ن زمینه در 
دس��تور کار قرار داده است.  به گزارش روابط عمومی 
گل گهر، ایمان عتیقی، مدیرعامل ش��رکت گل گهر 
گفت: این ش��رکت به عنوان  بزرگ ترین تولیدکننده 
کنسانتره و گندله کش��ور که یکی از نقش آفرینان 
اصلی صنعت فولاد کشور به  شمار می رود به عنوان  
یکی از ش��رکت های پیشرو در معدن کاری سبز نیز 
در کش��ور شناخته می ش��ود. وی افزود: گل گهر در 
راستای گسترش فعالیت های این شرکت در حوزه 
منابع طبیعی و فضای س��بز همزمان با هفته منابع 
طبیع��ی و درختکاری، طرح بزرگ فضای س��بز و 
کاشت درخت به تعداد جمعیت سیرجان در منطقه 
گل گهر را آغاز کرده است. امید می رود که با اجرای 
این طرح کم نظیر، س��رانه فضای س��بز در منطقه 

گل گهر افزایش چشمگیری پیدا کند.

اخبار

برنامه ششم در نیمه راه

معادن تحریم نیستند

سخن پایانی

محسن کوهکن، نماینده دوره هفتم، هشتم و دهم مجلس 
شورای اسلامی ضمن ابراز تاسف درباره تحقق اندک اهداف 
برنامه توسعه کشور به طور میانگین، گفت: تا به امروز اعلام 
رس��می از سوی دولت یا س��ازمان برنامه و بودجه کشور یا 
مراکز دولتی دیگری مبنی بر میزان اهمیت معادن در برنامه 
ششم توسعه اعلام نشده اما براساس ارقام اعلامی مرکز آمار 
به طور میانگین ۳۵ تا ۳۶ درصد از کل اهداف برنامه ششم 

توسعه محقق شده است.
 وی اف��زود: اگ��ر مبن��ای تحلی��ل و قضاوت ه��ا را ارقام 
اعلام��ی مرک��ز آم��ار ق��رار دهی��م، ای��ن اع��داد نش��انگر 
آن اس��ت ک��ه کل کش��ور ۶۴ درص��د از تحق��ق اه��داف 
عق��ب  توس��عه  شش��م  س��اله  پن��ج  برنام��ه   تکالی��ف   و 

است. 
درباره بخش معدنی کش��ور نیز  معتقدم   بنا بر گزارش��ات 
قبلی و روال سال های گذش��ته توسعه بخش معدن از باقی 
بخش ها کمتر بوده و میزان این تحقق نیز به مراتب پایین تر 

از میانگین کل است. 
ناکافی بودن برنامه های معدنی �

عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس در دوره هش��تم 
ضمن اش��اره به اقدامات صورت گرفته برای توس��عه بخش 
معدنی کش��ور گفت: در دوره دهم مجلس ش��ورای اسلامی 
دکتر اس��ماعیلی به دلیل تجربی��ات و تحصیلات مرتبط با 
بخش معدن، س��مت مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت را دارا بوده و توانس��تند 
با تلاش های بس��یار، قان��ون جامعی برای بخ��ش معدن با 
محاس��به و درنظر داش��تن تمامی موضوع��ات مرتبط با آن 

تدوین کنند و به نتایج خوبی نیز دست یابند. 

وی اف��زود: به نظ��ر می رس��د در بخش معدنی 
کشور از لحاظ آنچه در قانون برنامه توسعه آمده، 
یا حتی در تکالیف یک س��اله سند دخل و خرج یا 
همان بودجه در حوزه معدن تعیین شده، متناسب 
با امکانات بوده و به شرایط فعلی کشور توجه شده 
 اس��ت. ام��ا بنا بر جنب��ه دیگری از ای��ن موضوع، 
پرسشی مطرح می شود که آیا بخش های مدیریتی 

کش��ور سند جامع و کاملی در راستای احیای بخش معدنی 
کشور و اس��تفاده حداکثری از ظرفیت معادن و پیشرفت و 
توس��عه آن در نظر گرفته شده یا خیر که پاسخ آن متاسفانه 

منفی است.
به گفته این نماینده پیش��ین مجلس شورای اسلامی، ما 
ظرفیت بسیار بالایی در بخش معادن و در انواع مواد معدنی 
کش��ور داری��م و برنامه های در پیش گرفته ش��ده تا به امروز 

جوابگوی بخش معدنی ما نبوده  است.
 وی اف��زود: در برخی قس��مت ها بخ��ش خصوصی برای 
فعالیت و توس��عه ورود کرده و توفیقاتی نیز به همراه داشته 
اما این دس��تاوردها متناسب با ظرفیت های موجود معدنی و 
اقداماتی که باید در این جهت صورت گیرد، بسیار کم است.

دلایل احتمالی تحقق نیافتن اهداف �
این عضو س��ابق هیات رئیسه مجلس ش��ورای اسلامی در 
راس��تای دلایل احتمال��ی تحقق نیافت��ن ۶۴ درصد اهداف 
برنامه شش��م توسعه گفت: گزارش��ی که پیرو میزان تحقق 
اهداف برنامه شش��م توس��عه در ۵ س��ال اخیر ارائه شده از 

جهت تطبیق عملکرد و تکالیف قانونی است.
 یافت��ن دلی��ل آنکه چ��را این می��زان تحقق بس��یار کم 
ب��وده احتیاج به بررس��ی جامع و کامل نهاد ه��ای دولتی و 

همچنین مجلس شورای اس��لامی دارد. برخی از 
دلایل محقق نشدن اهداف برنامه توسعه کشور را 
می توان گاهی کم کاری نهاد مربوطه  یا پیشگیری 

نکردن از موانع قابل پیشگیری دانست. 
ه��م  مواق��ع  برخ��ی  طرف��ی  از  اف��زود:  وی 
حیط��ه  از  ه��م  ک��ه  می کن��د  ب��روز  مس��ائلی 
خ��ارج  مج��ری  ه��م  و  قانون گ��ذار   اختی��ارات 

است.
 برخ��ی مواقع هم موان��ع پیش بینی نش��ده ای که قابلیت 
پیشگیری نداش��ته رخ داده و در کار ایجاد اختلال می کند. 
شناس��ایی تمامی ای��ن عوامل تحقیق و بررس��ی جامعی را 
می طلبد تا مش��خص ش��ود که چرا تقریبا ۶۴ درصد اهداف 

برنامه ششم توسعه کشور تحقق نیافته است. 
اهمیت تحلیل برنامه ششم توسعه  �

کوهکن ضمن تاکید بر اهمیت تحلیل برنامه ششم توسعه 
کش��ور گفت: اگر بخواهیم به طور اصول��ی وارد بحث دلایل 
تحقق نیافتن اهداف برنامه شش��م توس��عه کش��ور شویم، 
باید مطالبه رس��می ما از مجلس و دولت تش��کیل کارگروه 
تخصصی و اجماع بر بررس��ی کارشناسی و تحلیل اقدامات 
صورت گرفته در ۵ س��ال اخیر باشد تا مشخص شود دلیل 
این تحقق نیافتن بخش وس��یعی از برنامه شش��م توس��عه 

کشور چه بوده  است. 
وی اف��زود: باید نظام کارشناس��ی و ارزیابی تش��کیل و از 
آن بهره برداری ش��ود تا با اس��تفاده از آن بتوان برای برنامه 
توسعه هفتم اقدامات مناسب و موثری انجام داد و همچنین 
اگر اش��تباهی در برنامه ششم مرتکب شده در برنامه هفتم 

تکرار نشود.  

بنا بر عقیده کارشناسان، بهتر است  تا تعیین تکلیف برنامه 
شش��م توسعه که نقاط ضعف و دلایل برخی ناکارآمدی های 
آن مشخص نشده، برنامه هفتم توسعه کشور تدوین نشود.

جایگاه مدیریت برنامه �
عضو س��ابق کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای 
اسلامی پیرو بیان نکات مهم در بررسی برنامه ششم توسعه 
گفت: در تحقیق و بررس��ی برنامه ششم توسعه کشور چند 

مولفه مهم و اساسی حتما باید در نظر گرفته شود.
 نخست آنکه چه میزان از تکالیف موجود در برنامه ششم 
توس��عه کش��ور واقع گرایانه نبوده  و به همی��ن دلیل امکان 
تحقق آن وجود نداش��ته  اس��ت؟ در قدم بعدی بررسی شود 
که در لایحه برنامه توسعه کشور که از سوی دولت ارائه شد، 
حدس و پیش بینی کارشناس��ی دول��ت درباره میزان تحقق 
اهداف برنامه شش��م توسعه کشور تا چه اندازه درست بوده 

 است؟ 
همچنین تغییراتی که در مجلس ایجاد شد چه میزان در 
بهبود روند برنامه ششم توسعه کشور موثر بوده است؟ و در 
آخر نیز بخش مدیریتی چه میزان از برنامه توسعه را دنبال 

کرده و در راستای تحقق آن تلاشی شده یا خیر. 
ب��ه نقل قول از ریاس��ت محترم قوه قضایی��ه تا زمانی که 
ما مدیر هس��تیم، ارزیابی می شود که چقدر افعال ما قانونی 
است. اگر وظیفه ای برگردن ما بوده اما بنا بر دلایلی از جمله 

سهل انگاری آن را انجام نداده ایم، دچار تخلف شده ایم. 
همچنی��ن اگر کاری که جزو برنام��ه تکالیف نبوده اما بنا 
بر جایگاه و ش��رایط مدیریت در راستای پیشرفت  و آبادانی 
کش��ور می توانس��تیم انجام بدهیم و انج��ام ندادیم باز هم 

کوتاهی کرده ایم.

از آنج��ا که یکی از نهاد های مهم دولتی تصمیم گیرنده در 
بخش معدنی کش��ور مجلس شورای اس��لامی و کمیسیون 
صنایع و معادن آن اس��ت، اقدامات صورت  گرفته در مجلس 
طی س��ال های گذشته درباره س��هم معادن در برنامه ششم 
توسعه کشور ش��ایان توجه است. همچنین نقش کمیسیون 
صنای��ع و مع��ادن مجلس ش��ورای اس��لامی در بهبود روند 
فعالیت ه��ای معدن��ی به طور کلی از مس��ائل مه��م دیگری 
اس��ت که باید به آن پرداخته ش��ود. در این زمینه سیدجواد 
حس��ینی کیا، نماینده دوره دهم مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگ��و با »روزگار معدن«  ضمن اب��راز نارضایتی از میزان 
تحقق اهداف برنامه شش��م توسعه کشور گفت: به طور کلی 
بین آنچه در برنامه ششم توسعه کشور مدنظر بوده و چیزی 
که تحقق یافته، تفاوت بس��یاری وجود دارد. در بخش معدن 
نیز این میزان بس��یار کمتر از سایر بخش های توسعه کشور 
اس��ت که جای تاس��ف دارد. وی افزود: در فرمایش��ات رهبر 
معظ��م انقلاب نیز به دولت تاکید ش��ده توجه لازم به حوزه 
معادن کش��ور به عنوان س��رمایه مهم ملی ص��ورت گیرد اما 
متاسفانه در واقعیت این بخش از نظر تمامی نهاد های دولتی 
مغفول مانده  اس��ت. واضح است که معدن می تواند جایگزین 
خوبی برای نفت باش��د و نقش مهمی در کش��ور ایفا کند اما 

متاس��فانه آن طور که شایسته است به این بخش 
توجه کافی نمی ش��ود. وی همچنین افزود: لازم به 
ذکر است معادن جزو بخش های تحریمی نبوده و 
ما با اهمیت و توجه مناسب به این بخش می توانیم 

دستاورد های مهمی برای کشور داشته  باشیم. 
زنجیر قوانین دولتی �

س��یدجواد حسینی کیا درباره مشکلات صاحبان 
مع��ادن و لزوم حل آنها گفت: باید کمک و حمایت دولتی از 
معدنداران در راستای فعالیت های معدنی و رونق این بخش 
افزایش یابد. برای مثال، منابع مالی برای فعال س��ازی معادن 
جهت دهی ش��ده و همچنین مشکلات مربوط به بخش بیمه 
معادن رفع ش��وند. در جنبه ای دیگر از این مس��ائل تسهیل 
روند های اداری مربوط به ش��دت نیاز اس��ت و باید از س��وی 
دولت این بحث پیگیری شود تا مجوز ها و پروانه های معدنی 

به شکلی سهل تر در اختیار فعالان معدنی قرار گیرند. 
وی افزود: اگر معدنکاران و صاحبان معادن را به حال خود 
رها کنیم و دولت همچنان بخش��نامه های دست وپاگیر خود 
را برقرار داشته باشد، قطعا شرایط معادن روز به روز بحرانی تر 
ش��ده و جایگاه واقعی و مناس��ب خود را در کش��ور نخواهد 
داشت.  نکته حائز اهمیت در بحث معدنی کشور آن است که 

نهاد های دولتی همچ��ون زنجیری بر پای فعالیت 
صاحبان معادن ش��ده اند و اجازه فعالیت مناس��ب 
ب��ه فعالان ای��ن بخش نمی دهن��د.  وی همچنین 
اف��زود: به دلیل وجود قوانین دس��ت و پاگیر امروزه 
ش��اهد هستیم که نیمی از معادن در حالت تعلیق 
قرار گرفته و برخی با نصف ظرفیت خود مش��غول 
فعالیت هس��تند. پرونده بعضی معادن در دادگاه ها 
ب��ه دلیل وجود معارضاتی که قابل حل هس��تند، هنوز باز و 
بلاتکلیف بوده و رس��یدگی نکردن به آنها از دیگر مشکلات 

این بخش هستند.
حذف قوانین اضافی معادن �

ای��ن عضو س��ابق کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی ضمن اعلام تلاش های مجلس دوره دهم 
ش��ورای اس��لامی در بهبود رون��د حل مش��کلات صاحبان 
معادن و فعالان معدنی کش��ور گفت: از جمل��ه اقداماتی که 
در دوره پیش مجلس ش��ورای اس��لامی از سوی کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس ش��ورای اس��لامی انجام شد، بررسی 
و شناس��ایی نزدیک به ۴۰۰ ماده قانونی غیر ضروری بر س��ر 
راه فعالیت های معدنی کشور بود. این قوانین به نوعی اضافی 
جزو دست انداز های فعالان معدنی طی سال های گذشته بوده 

و در ادامه کمیس��یون صنایع و معادن، در راس��تای حمایت 
از جامعه معدنی کش��ور ای��ن ۴۰۰ قانون را حذف کرد.  وی 
افزود: امیدواریم در ادامه نیز اقدامات مهم و موثری در بخش 
معدنی کشور انجام شود  چراکه با حل این مشکلات می توان 
انتظار داش��ت این بخ��ش ضمن روند صع��ودی در بهبود و 
توس��عه، ارزآوری قابل توجهی برای کش��ور به همراه داشته 

باشد. 

با وجود شرایط فعلی کش��ور و مشکلات اقتصادی مهمی 
که گریبانگیر تمامی قس��مت ها شده و روزبه روز بر فشار آنها 
افزوده می ش��ود، ضرورت تدوین برنامه های توسعه و اجرای 
آنها بیش از پیش نمایان شده  است. بنا بر عقیده کارشناسان، 
برنامه های توسعه می توانند ضمن قرار دادن کشور در مسیر 
پیش��رفت، قسمت مهمی از مش��کلات اقتصاد را رفع کنند. 
ای��ن در حالی اس��ت  ک��ه ب��رای موفقیت در اج��رای برنامه 
باید با آسیب شناس��ی، میزان و دلایل محقق نش��دن اهداف 
برنامه های پیش��ین را بررسی و   برنامه جدید را تدوین کنیم. 
ب��ه علاوه اینکه تعهد به اجرای برنامه از ضرورت هایی اس��ت 

که باید از سوی دولت ها اجرا شود. 
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دبیر انجمن زغال سنگ ایران گفت: اگر کسی نتواند زغال سنگ 
داخلی را خریداری کند باید نس��بت به واردات اقدام کرده و برای 
زغال سنگ وارداتی چندین برابر نرخ داخلی هزینه پرداخت کند.
سعید صمدی گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه نیاز کشور در 
بخش زغال س��نگ ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن در سال است، افزود: 
درحال حاض��ر تولیدکنندگان فقط یک میلی��ون و ۷۰۰ هزار تن 

زغال سنگ تولید می کنند.
وی ب��ا اع��ام اینک��ه خوش��بختانه در ش��رایط فعل��ی رغبت 
تولیدکنن��دگان ب��ه خرید زغال س��نگ رون��ق پیدا کرده اس��ت، 
گفت: همین موضوع عاملی ش��ده تا خری��داران کف انبار معادن 
زغال س��نگ را خالی کنند. جالب اینجاس��ت که حتی در جلس��ه 
اخی��ر تولیدکنن��دگان زغال س��نگ بح��ث س��همیه بندی فروش 
 زغال س��نگ نیز مطرح ش��ده اس��ت چرا که میزان تقاضا بیش از 

عرضه است.
دبیر انجمن زغال س��نگ ای��ران تصریح کرد: اگر کس��ی نتواند 
زغال س��نگ داخلی را خریداری کند باید نس��بت به واردات اقدام 
کرده و برای زغال س��نگ وارداتی چندین برابر نرخ داخلی هزینه 

پرداخت کند.
وی ب��ا اعام اینک��ه خوش��بختانه در تعامات ص��ورت گرفته 
با مس��ئولان نرخ فروش زغال س��نگ نیز بهبود پیدا کرده اس��ت، 
گفت: نرخ پایه هر تن زغال س��نگ ۲۶ و نیم درصد ش��مش فولاد 

خوزستان است.
صم��دی تصریح کرد: نکته قابل تأمل اینجاس��ت ذخیره قطعی 
کش��ور در بخش زغال س��نگ ۱.۲ میلیارد تن است. این در حالی 
اس��ت که ما فقط یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن زغال س��نگ تولید 
می کنیم. با توجه به ذخیره بسیار بالای کشور در بخش زغال سنگ 

رسیدن به تولید ۳ و نیم میلیون تومانی بسیار آسان است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گف��ت: ذوب آهن اصفهان 
با پش��توانه صادرات محصولات خود، بدون اینکه از یارانه 
ان��رژی بهره مند باش��د و بدون اینکه س��همیه خاصی در 
حوزه م��واد اولیه برای این ش��رکت درنظر گرفته ش��ود، 
پ��س از بی��ش از ی��ک دهه در نیمه نخس��ت امس��ال از 
 زیان انباش��ته خارج ش��د و در س��ال آینده سود تقسیم 

خواهد کرد. 
منصور یزدی زاده در مورد عملکرد این شرکت به چیان 
گفت: ذوب آهن اصفهان ۲ س��ال متوالی رشد ۵ درصدی 
تولید را تجربه کرد و موفق ش��د در نیمه نخس��ت امسال، 
زیان انباش��ته را به سود انباشته تبدیل کند. زیان انباشته 
سالیان سال فشار س��نگینی را به ذوب آهن تحمیل کرده 
بود و بدین ترتیب با عملکرد قابل قبول، این مانع توس��عه 

از سر راه این شرکت بزرگ فولادی برداشته شد.
وی اف��زود: البت��ه اگ��ر نگرانی دولت در م��ورد افزایش 
قیمت ه��ا در بازار فولاد وجود نداش��ت، ذوب آهن س��ال 
گذش��ته می توانس��ت از زیان انباش��ته خارج شود. به هر 
حال، با تکیه بر اس��تراتژی توسعه صادرات، ذوب آهن در 
نیمه نخست امسال، وارد فصل نوینی از فعالیت خود شد. 
وی خب��ر داد که ذوب  آهن ارتق��ا از فرابورس به بورس را 

نیز در برنامه دارد.
تمرکز�بر�تولید�محص�ولات�با�ارزش�افزوده���
بالا

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خاطرنش��ان کرد: در کنار 
رش��د تولید، ذوب آهن تمرکز ویژه ای بر تولید محصولات 
ب��ا ارزش افزوده بالا دارد که نمونه ش��اخص آن تولید ریل 
ملی اس��ت. انواع ریل در ذوب آهن با اس��تانداردهای روز 

اروپای��ی در حال تولید اس��ت و در صورت وج��ود تقاضا، 
ذوب آه��ن می توان��د تولید ریل را به ۱۰ ه��زار تن در ماه 
و حت��ی بیش��تر افزایش ده��د. ریل تولی��دی ذوب آهن 
درحال حاضر در بیش از ۶ محور کش��ور در حال استفاده 
 اس��ت و ذوب آهن تمام نیازهای ریلی کش��ور را می تواند 

رفع نماید.
توانایی�صادرات�۱۰۰درصد�تولیدات���

 ی��زدی زاده تأکید کرد: ذوب آه��ن کمترین بهره مندی 
را از یارانه انرژی در کش��ور دارد و ش��رکتی اس��ت که با 
مقیاس ه��ای جهان��ی در حال تولید اس��ت. این ش��رکت 
درحال حاض��ر، افتخ��ار پذیرایی از ۱۴ هزار نی��رو را دارد 
که بیش از ۶ برابر اس��تانداردهای جهانی است. ذوب آهن 
ب��رای حفظ تولید و س��طح اش��تغال خود، و ب��ا توجه به 
محدودیت هایی که در بازار داخلی وجود دارد، اس��تراتژی 

توسعه صادرات را پیش گرفته است.
وی ادام��ه داد: ما در ذوب آه��ن اصفهان می توانیم تمام 
تولی��دات خود را از کاف، میلگ��رد، تیرآهن و ریل گرفته 
تا ورق سازه فولادی صادر کنیم و در کنار این محصولات 
می توانیم ش��مش فولادی را نیز صادر کنیم. ذوب آهن به 
لحاظ برندینگ یک ش��رکت معتبر و شناخته ش��ده است 
و محص��ولات آن به اقص��ی نقاط دنیا صادر می ش��ود. ما 
در س��ال گذش��ته ۵۰ درصد تولیدات خود را به بازارهای 
بین المللی ص��ادر کرده ایم و برای ص��ادرات صددرصدی 

محصولات آمادگی داریم.
سودسازی�با�وجود�عدم�بهره�مندی�از�یارانه���

انرژی
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفهان عنوان ک��رد: ذوب آهن 

نیازهای خ��ود در حوزه انرژی )زغال س��نگ و کک( را از 
بازارهای خارج��ی و داخلی با قیمت ه��ای جهانی تأمین 
می کن��د و بدون دسترس��ی به هیچ گونه س��همیه خاص 
دولتی و ب��ا ایجاد ارزش اف��زوده روی نهاده های دریافتی، 
محصولات��ی تولید می کند که ق��درت رقابت در بازارهای 
داخلی و خارجی را دارد. ش��رکتی که این چنین روی پای 
خود ایستاده و بدون حمایت توانسته به سودآوری برسد، 

مایه مباهات اقتصاد کشور است.
وی گفت: ذوب آهن تنها ش��رکتی اس��ت که به سهمیه 
خاص مواد اولیه دسترس��ی ندارد و در امس��ال نیز اندک 
س��همیه ای که برای این ش��رکت درنظر گرفته شده بود، 
ب��ا نظر معاونت معدن��ی وزارت صنعت ، معدن و تجارت از 
این شرکت دریغ ش��د. با این وجود، ذوب آهن این افتخار 
را دارد که با فعالیت خود، باعث رونق بس��یاری از معادن 

کوچک سنگ آهن شده است.
برخورد�مهربانانه�تر�با�ذوب�آهن��

ی��زدی زاده در پای��ان گف��ت: انتظار ما این اس��ت که با 
این شرکت بزرگ و نوس��تالژیک که قدمت ۵۰ساله دارد 
و به نوع��ی م��ادر صنعت فولاد ای��ران اس��ت، مهربانانه تر 
برخورد ش��ود ت��ا ان ش��االله ش��اهد رونق هرچه بیش��تر 
تولید در این ش��رکت باش��یم. خوش��بختانه ک��وره بلند 
ش��ماره یک ذوب آهن که قدیمی ترین کوره بلند کش��ور 
اس��ت نی��ز پس از اینکه ۵ س��ال ب��ه دلیل کمب��ود مواد 
اولی��ه فعالی��ت آن متوقف ب��ود، دوباره راه اندازی ش��ده 
و با رس��یدن ظرفی��ت تولید این کوره ب��ه ۸۰۰ هزار تن 
 در س��ال، ش��اهد افزایش قابل توجه تولی��د در ذوب آهن 

خواهیم بود.

مع��اون اس��تاندار و فرماندار ویژه نیش��ابور ب��ا بیان اینکه 
مجتم��ع فولاد خراس��ان در صحنه های گوناگ��ون مورد نیاز 
مس��ئولیت پذیرانه، به هنگام و پیگیر به ش��کلی همه جانبه 
ایفای نقش کرده است، گفت: حضور این ابرَ شرکت صنعتی 
در نیش��ابور و اس��تان، مایه دلگرمی بوده و برکات فراوانی به 
ویژه برای شهرس��تان های نیش��ابور، فیروزه و زبرخان داشته 

است.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراسان، علیرضا قامتی، در 
نشس��تی با علی اکبر لبافی، عضو هیات مدیره مجتمع فولاد 
خراس��ان و همراهان، با اشاره به نقش آفرینی فولاد خراسان 
ب��ه عنوان معین اقتصادی منطقه ۵ خراس��ان رضوی، افزود: 
مدیریت این شرکت، به ویژه در یک سال اخیر، در عرصه های 
گوناگ��ون از مقابل��ه با کووید-۱٩ و پیامده��ای آن گرفته تا 
حمایت از آموزش و اشتغال در شهرستان، کمک به مدیریت 

شهری و حتی ایجاد نشاط اجتماعی گام هایی جدی برداشته 
است.

عضو هیات مدیره فولاد خراس��ان هم در این دیدار با اعام 
حمایت هیات مدیره ش��رکت و نمایندگان سهامداران عمده 
مجتم��ع از ایفای مس��ئولیت های اجتماع��ی، از برنامه های 

زیربنایی فولاد در زمینه توس��عه پایدار، نظیر ورود به مسئله 
بازچرخانی پساب برای کمک به کاهش مصرف آب و تقویت 
تراز آب دش��ت نیش��ابور و نیز انتقال آب از دریای عمان به 
مناطق کم آب شرق کشور خبر داد و افزود: شرکت در ایفای 
مسئولیت اجتماعی خود در توسعه و آبادانی منطقه در کنار 

دستگاه های مسئول و حاکمیتی راسخ است.
گفتنی اس��ت در این دیدار که معاونان فرماندار نیش��ابور 
نیز حضور داشتند، شهرام بقراط، مدیر روابط عمومی مجتمع 
گزارش��ی از فعالیت های یک سال گذش��ته شرکت در زمینه 

مسئولیت های اجتماعی ارائه داد.
ب��ه گفت��ه بقراط، ب��ا حمایت قاط��ع غف��وری، مدیرعامل 
ش��رکت ف��ولاد خراس��ان، این مجتم��ع در یک س��ال و نیم 
اخیر، اقداماتی همچون پش��تیبانی از »آموزش های کاربردی 
فن��ی و حرفه ای« و تقویت خود اش��تغالی ب��ه ویژه با هدف 

»ارتق��ای بهره وری مش��اغل بومی«، »حمای��ت از طرح های 
اش��تغالزا« نظیر راه اندازی کارگاه های خیاطی صنعتی برای 
زنان سرپرس��ت خان��وار، هم��کاری و کمک ه��ای گوناگون 
برای »مقابله با تبع��ات پاندمی کرونا« از جمله تامین رایگان 
اکس��یژن بیمارس��تان و تهی��ه ابزارهای ارتباطی هوش��مند 
برای آم��وزش مجازی دانش آموزان نیازمند، »مش��ارکت در 
بهسازی سیما و منظر ش��هری«، حمایت از تحقیقات علمی 
برای »ارتقای بهره وری دام س��بک«، راه اندازی »پویش های 
نیکوکارانه« برای تهیه امکانات مورد نیاز مدافعان س��امت، 
بس��ته های معیشتی برای آس��یب دیدگان شیوع کرونا و نیز 
آزادس��ازی زندانیان محک��وم جرایم مال��ی غیرعمد و ده ها 
خدم��ت اجتماعی دیگر را اجرا کرده و این خدمت رس��انی ها 
 ب��ا تاکی��د مدیرعام��ل و حمای��ت هیات مدی��ره ش��رکت

 ادامه دارد.

تبدیل�زیان�انباشته�به�سود�انباشته�در�ذوب�آهن�اصفهانزغال�سنگ�سهمیه�ای�می�شود؟

تقدیر�از�فولاد�خراسان�به�عنوان�معین�اقتصادی�منطقه
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طرح تحول دیجیتال یک��ی از اقدامات مثبت 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان است که از سوی 
مدیریت این مجموعه مورد توجه و پیگیری قرار 
گرفته و اقدامات بسیاری در جهت اجرایی شدن 
آن انجام شده است. در واقع تحول دیجیتال یکی 
از ضرورت های اصلی برای این فولادس��از بزرگ 
ب��وده تا مجموعه ای صنعت��ی و مطابق با انقاب 

صنعتی نسل چهارم در ایران داشته باشیم.
به گزارش ایراس��ین، طرح تحول دیجیتال به 
منظور هوشمندس��ازی تمامی فعالیت های یک 
س��ازمان ی��ا تغیی��ری ش��گرف در عملکرد یک 
س��ازمان یا یک کش��ور با محوریت فناوری های 
تحول آفرین است. درحال حاضر مشاهده می کنیم 
تعداد اندکی از شرکت های بزرگ در حوزه فولاد 
همچون شرکت پوسکوی کره جنوبی، تاتا استیل 
هن��د و... ب��ه س��مت دیجیتالی ش��دن حرکت 
کرده اند و در این میان نیز ش��رکت فولادمبارکه 
اصفه��ان با توجه به اهمیت موضوع، طرح تحول 
دیجیتال را در برنامه های اصلی خود جای داده و 

در تاش برای محقق ساختن آن است.
در کن��ار ای��ن م��وارد می بینی��م برخ��ی از 
صنعت های بزرگ که ارائه دهنده خدمات هستند 
همچ��ون صنع��ت بیم��ه و بانکداری به س��مت 
دیجیتالی شدن یا همان تحول دیجیتال حرکت 
کرده اند. یکی دیگ��ر از فناوری های تحول آفرین 
در جهان که امروزه مورد توجه بسیاری از صنایع 
قرار گرفته، رباتیک و چاپگر سه بعدی است؛ زیرا 
این ۲ مورد کاربرده��ای هیجان انگیزی در تمام 
بخش ها متصور ش��ده اند. ش��دت تاثیرگذاری و 
جذابیت این نوع از فناوری به میزانی بوده اس��ت 
که بسیاری از صنایع در نواحی مختلف جهان در 

آستانه انطباق خود با آنها هستند.
رونمایی�از�تحول�دیجیتال�شرکت���

فولاد�مبارکه
 طرح تح��ول دیجیتال ش��رکت فولادمبارکه 
اصفهان در ۴ مرداد ماه امس��ال با حضور معاون 
وزیر ارتباطات رونمایی ش��د تا دریچه ای جدید 
و روبه آینده روش��ن را برای صنعت فولاد کشور 
بگش��اید. چرا که به گفته معاون وزیر ارتباطات، 
اگ��ر در حوزه های جدی��د فن��اوری اطاعات با 
صنای��ع قدیم��ی و ریش��ه دار همچون ش��رکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان ارتباط برقرار نش��ود در 
س��ال های آینده شاهد رش��د منفی صنایع و در 

نهای��ت ورشکس��تگی مجموعه ه��ای فراوانی در 
کش��ور خواهیم ب��ود. این اتفاق نش��ان از توان و 
اراده شرکت فولاد مبارکه اصفهان برای ورود به 
اقتصاد و صنعت دیجیتالی است و همان گونه که 
پیش��تر به آن اشاره ش��د، اکنون تعداد اندکی از 
فولادس��ازهای بزرگ جهان هستند که به سمت 

دیجیتالی شدن پیش رفته اند.
یک��ی دیگ��ر از اتفاقات��ی که بع��د از رونمایی 
ط��رح تح��ول دیجیتال ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان رخ داد، انتخاب این ش��رکت از س��وی 
سازمان ایمیدرو به عنوان مسئول تکنولوژ شدن 
صنعت فولاد کش��ور بود. زیرا از آنجایی که تعدد 
مجریان و تصمیم گیران در هر موضوعی همچون 
بومی سازی باعث اتاف منابع در کشور می شود، 
تصمیم بر این شد تا در هر بخش از صنعت، یکی 
از شرکت های پیشرو مسئولیت هدایت و حرکت 
در تکنولوژ ش��دن در همان صنع��ت را بر عهده 
بگیرد که در این زمینه ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

اصفهان برای صنعت فولاد انتخاب شد.
در اینجا بهتر اس��ت تا ب��ا برخی از مزیت های 
اصلی ط��رح تح��ول دیجیت��ال ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان که با هدف ارتقای به��ره وری در تولید 

محصولات فولادی با اس��تفاده از روش های نو و 
به همت ش��رکت بین المللی اتوماس��یون ایریسا 
تدوین و طراحی ش��ده آش��نا ش��ویم؛ مهم ترین 
مزیت ه��ا بالاب��ردن میزان به��ره وری در تولید و 
همچنین کاهش هزینه  هاست. در واقع این طرح 
حاش��یه س��ود ۶ تا ۸ درصد در س��ال به همراه 
خواهد داش��ت که هر درصد آن رقمی بین ۳ تا 
۴هزارمیلیارد تومان برای ش��رکت فولاد مبارکه 

اصفهان حاصل می کند.
تحق��ق  ب��رای  بس��یاری  موضوع��ات  البت��ه 
هوشمندس��ازی وجود دارد و در ش��رایط فعلی 
حجم دیتا، فرآیندها و لجس��تیک های ش��رکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان بس��یار بزرگ ب��وده و 
هوشمندس��ازی یا همان تحول دیجیتال در این 
مجموعه می تواند در نقاط بسیار بالایی قرار گیرد. 
از س��وی دیگر بعد از طراحی تح��ول دیجیتال، 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفه��ان معاونت طرح و 
برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت هماهنگی 
انجام شد که این شرکت مسئولیت سنگین یعنی 
هاب تحول دیجیتال در صنعت فولاد کش��ور را 
برعه��ده گرفته و این مهم را به عنوان پیش��گام 
اجرایی در پیش گرفته و صنایع ایران را توس��عه 

دهد. به عقیده بس��یاری از کارشناسان اهل فن 
در صنع��ت فولاد، تح��ول دیجیتال برای صنعت 
فولاد باید به یک باور تبدیل ش��ود که در صورت 
ع��دم ورود به آن دیگر امیدی ب��رای بقا و ادامه 
فعالیت ه��ای آنها وجود نخواهد داش��ت. به زبان 
ساده اگر ش��رکت های فولادی تا ۱۰ سال آینده 
به س��مت تحول دیجیتال حرک��ت نکنند دیگر 
حرف��ی برای گفت��ن در عرصه تولید در س��طح 
بین الملل��ی نخواهند داش��ت. چرا که بر  اس��اس 
ش��واهد و اطاع��ات موجود، می بینیم ش��رکت 
پوسکوی کره جنوبی با کمک این طرح توانسته 
محصولات با کیفیت و س��ودآوری بالا و در عین 
حال نرخ تمام ش��ده پایین را تولید کند. اقدامی 
که اگر از سوی دیگر فولادسازان مورد توجه قرار 
نگیرد منجر به از دست دادن بازارهای جهانی و 
در نهایت کم ش��دن توان رقابت برای تولید و بقا 

در صنعت خواهد شد.
درحال حاضر یکی از مش��کات عمده صنعت 
ف��ولاد ای��ران، تحریم های بین المللی اس��ت که 
سبب ش��ده تامین برخی از قطعات و تجهیزات 
مورد نیاز در این بخش با چالش مواجه شود؛ در 
اینجاست که بازهم می توان گفت با کمک طرح 

تحول دیجیتال ضمن برطرف کردن این مشکل، 
از خروج ارز از کشور نیز جلوگیری خواهد شد.

در مجموع باید گفت در طرح تحول دیجیتال 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان، برنامه ریزی بر این 
اساس انجام شده است که تا سال ۱۴۰۴ در ایران 
فولادمبارکه اصفهان با بستر انقاب صنعتی نسل 
چهارم داشته باش��یم و این شرکت عضو باشگاه 
فانوس دریایی دنیا شود. لازم به توضیح است که 
موسسه اقتصاد جهانی مکنزی ۱۱ شاخص مهم 
را ارائه کرده که براساس آن شرکت ها می توانند 
وارد این باش��گاه ش��وند و این درحالی است که 
اکنون تعداد محدودی از شرکت ها در این باشگاه 

عضو هستند.
سخن�آخر��

طرح تحول دیجیتال ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان به عن��وان یک��ی از ضرورت های اصلی 
این ش��رکت برای سال های آینده در نظر گرفته 
ش��ده تا با اجرایی کردن آن مفهوم فولاد مبارکه 
اصفهان هوش��مند به وجود ای��د تا در نهایت یک 
مجموعه صنعتی مطابق با ش��اخص ها و مفاهیم 
اصلی تح��ول دیجیتال و انقاب صنعتی نس��ل 

چهارم پایه ریزی شده در کشور داشته باشیم.

تحول دیجیتال؛ ضرورتی اجتناب ناپذیر برای فولاد مبارکه

قیمت گذاری دستوری در 
صنعت فولاد مردود است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اس��امی گف��ت: بدیهی اس��ت که کمیس��یون 
اقتص��ادی مجل��س ش��ورای اس��امی هرگونه 
قیمت گذاری صنعتی در ح��وزه فولاد را مردود 
می داند و هنوز هم تکلیف طرح »توسعه و تولید 

پایدار زنجیره فولاد« مشخص نیست.
مهدی طغیانی در گفت و گو با ایراس��ین اظهار 
داش��ت: بدیهی است که قیمت گذاری دستوری 
در صنع��ت فولاد ب��ه هیچ عنوان م��ورد قبول 
کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای اسامی 

نیست.
وی اف��زود: قیمت گذاری دس��توری در حوزه 
ف��ولاد و زنجی��ره تامین مواد م��ورد نیاز مردود 

است.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اس��امی به طرح »توسعه و تولید پایدار زنجیره 
فولاد« اش��اره ای کرد و گف��ت: طبق آیین نامه 
داخل��ی مجل��س ش��ورای اس��امی، آیین نامه 
»توس��عه و تولید پایدار زنجی��ره فولاد« قرائت 
ش��د و پشت بند آن طرحی ارائه شد تا به قانون 

تبدیل شود.
وی ادامه داد: طرح ارائه شده »توسعه و تولید 
پایدار زنجیره فولاد« مورد اعتراض فعالان حوزه 
ف��ولاد قرار گرفت که هن��وز وضعیت نهایی این 
طرح مشخص نیست و پس از اعام شدن نتیجه 

اطاع رسانی می شود. 
گفتنی است فعالان حوزه فولاد در نامه ای به 
رئیس مجلس خواس��تار به تعویق افتادن زمان 
بررس��ی طرح »توس��عه و تولید پای��دار زنجیره 

فولاد« شدند.

 کاشت ۵۷ اصله نهال
 به نام شهدای

 فولاد خوزستان

آیی��ن روز درخت��کاری و کاش��ت ۵۷ نه��ال 
ب��ه ی��اد و ن��ام ش��هدای ف��ولاد خوزس��تان با 
حضور عل��ی قلعه نوی مدیرعام��ل و جمعی از 
معاونان و مدیران این ش��رکت، ۱۶ اس��فندماه 
 ۱۳٩٩ در مح��ل یادمان ش��هدای گمنام برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، روز 
درختکاری مناسبتی است که به یادمان می آورد، 
هر یک در داش��تن زمینی سبزتر سهمی داریم. 
باور داریم که هر نهال تازه در هر گوشه ای از این 
 کره خاکی می توان��د امیدی برای دنیایی زیباتر 

باشد. 
روز درختکاری، هم مژده ی بهار اس��ت و هم 
ی��ادآور اهمیت پوش��ش گیاهی در کش��ور؛ در 
واق��ع اصل این اس��ت که در فرهن��گ عمومی 
کشور، مسئله ی درخت، گیاه و پوشش گیاهی، 
 جن��گل و مرت��ع، جای��گاه واقع��ی خ��ودش را 

پیدا کند.
ش��رکت فولاد خوزس��تان با حضور علی قلعه 
ن��وی مدیرعامل و جمع��ی از معاونان و مدیران 
اقدام به کاش��ت ۵۷ اصله نهال در محل یادمان 

شهدای گمنام کرد. 
ای��ن مراس��م به منظ��ور ارج نه��ادن به مقام 
 شامخ شهدا و گرامیداشت روز درختکاری انجام 

شد. 
همچنی��ن ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان با در 
نظر داش��تن تاکی��د رهب��ر معظم انق��اب به 
منظ��ور جلوگیری از حرک��ت ریزگردها، ترویج 
ایف��ای  راس��تای  در  و  درخت��کاری  فرهن��گ  
مس��ئولیت های اجتماع��ی ت��ا کنون اق��دام به 
ایجاد و گس��ترش فضای س��بز در وس��عتی به 
مساحت ۵۰۰هکتار در محوطه داخلی شرکت، 
 منازل س��ازمانی و جاده های دسترس��ی شرکت

کرده است.

اخبار
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قیم��ت آلومینی��وم در می��ان نگرانی های عرض��ه چین به 
بالاترین سطح ۹ ساله رسید.

ب��ه گزارش صنعت کار، نرخ آلومینیوم در روز چهارش��نبه 
هفته گذش��ته به بالاترین سطح خود در حدود ٢ اخیر سال 
رس��ید، این مس��ئله باعث نگرانی در مورد کاهش عرضه در 
چین، بزرگ ترین کاربر و تولید کننده این فلز در جهان شده 
اس��ت. آلومینیوم برای تحویل در ماه مه در روز چهارش��نبه 
هفته گذش��ته با افزایش یک درصدی روبه رو ش��د، در حالی 
که در بازار کامک��س در نیویورک معاملات آتی ٢.٢۳۷ دلار 
در هر تن بود. بیش��ترین معامله قرارداد آلومینیوم آوریل در 
 ب��ورس اوراق بهادار ش��انگ های با افزای��ش ۴.٢ درصدی به

۶۴۰ ،۱۷  یوان ) ۷٢۸.۶٢ ،٢دلار( در هر تن رسید و نزدیک 

به بالاترین س��طح از اوت ٢۰۱۱ یعنی  ۶۹۵ ،۱۷یوان در هر 
ت��ن بود که آخرین بار در ٢۶ فوریه رس��ید. س��رمایه گذاران 
در آس��تانه نشس��ت س��الانه پارلمان چین، که این هفته در 
پکن آغاز می ش��ود، جایی که چین اهداف خود را برای سال 
٢۰٢۱ و همچنین برنامه ۵ س��اله بعدی خود برای توس��عه 
اقتص��ادی اعلام خواهد کرد، ناخوش��ایند بودند. ش��یائو فو، 
رئیس اس��تراتژی ب��ازار کالاها در بان��ک بین المللی چین به 
رویت��رز گفت. مغولس��تان داخلی چین، ی��ک منطقه بزرگ 
تولید کنن��ده آلومینی��وم، به دلیل تلاش برای دس��تیابی به 
اهداف بازده انرژی، بررس��ی پروژه های جدید در صنایعی که 
مقادیر زیادی انرژی از جمل��ه آلومینیوم مصرف می کنند را 
متوقف می کند. وی ادامه داد: اما ما باید روند گس��ترده تری 

را در سیاس��ت های چین ببینیم. مغولستان داخلی تنها یک 
اس��تان اس��ت بنابراین ما همچنین باید ببینیم که آیا سایر 
مناطق مهم تولید کننده آلومینیوم مانند ش��اندونگ یا شین 
جیان��گ نیز چنین کاری انج��ام می دهند یا خیر.  یک تاجر 
مس��تقر در سنگاپور نیز به رویترز گفت: تجهیزات آلومینیوم 
درحال حاضر محدود است. هر مشتری فیزیکی درحال حاضر 
از شما درخواس��ت ضمانت نامه های آلومینیوم می کند. این 
در حالی اس��ت که وزارت بازرگانی امریکا روز سه شنبه هفته 
گذشته عوارض نهایی ضد دامپینگ روی ورق آلومینیوم آلیاژ 
معمولی از ۱۸ کش��ور مورد بررس��ی را صادر کرد که شامل 
٢۴٢.۸ درص��د واردات از آلمان اس��ت. پرونده ضد دامپینگ 
و پرونده هم��راه با پرداخت یارانه برای جبران خس��ارت در 

م��ارس ٢۰٢۰ در دول��ت ترام��پ آغاز ش��د. ورق آلومینیوم 
آلیاژ معمولی یک محصول نورد مس��طح اس��ت که در نمای 
س��اختمان و بدنه کامیون تا علائم خیابان استفاده می شود. 
آلم��ان دارای بالاترین نرخ ضد دامپینگ، از ۴۹.۴ تا ۸.٢۴٢ 
درصد و بیش��ترین صادرات ورق آلومینیوم به ایالات متحده 
با ٢۸۶.۶ میلی��ون دلار ارزش در س��ال ٢۰۱۹ بود. بحرین، 
دومین بار با ارزش ٢۴۱.٢ میلیون دلار ورق آلومینیوم صادر 
شده به ایالات متحده، duty ۴.۸۳ نرخ عوارض ضد دامپینگ 
و نرخ یارانه تا received ۶.۴۴ دریافت کرده است. تقاضای 
آلومینیوم درحال حاضر به س��رعت در ای��الات متحده رو به 
گسترش است. اما بدون شک کاهش عرضه در چین می تواند 

بازار جهانی این محصول را آشفته کند.

افزایش نگرانى ها با رشد نرخ آلومینیوم

تردید چین در صادرات فناوری عناصرنادر خاکی
گروهمعدن

چین ممکن اس��ت صادرات فن��اوری پالایش 
عناصر نادر خاکی به کشورها یا شرکت هایی که 
به نظر می رس��د تهدیدی برای امنیت ملی این 

کشور ایجاد می کنند را ممنوع کند.
به گزارش ایس��نا، دولت چی��ن درحال حاضر 
سرگرم بازبینی سیاست عناصر خاکی نادر خود 
است. مقامات این کشور فناوری مورد نیاز برای 
پالایش مواد خام را س��لاح بسیار قدرتمندتری 
در حمایت از منافع دولتی نس��بت به خود مواد 
معدن��ی می دانند و به دنب��ال ممنوع ممنوعیت 
ف��روش این فن��اوری ب��ه برخی از کش��ورها یا 

شرکت ها هستند.
این منبع آگاه که مایل نبود نامش فاش شود، 
اظهار کرد: اگرچه چی��ن برنامه ای برای محدود 
کردن صادرات عناصر خاکی نادر به امریکا ندارد 
اما چنین برنامه ای را در صورت بازگشت دوباره 

جنگ تجاری حفظ کرده است.
 این کش��ور آسیایی همچنین در حال بررسی 
ممنوعی��ت عناص��ر خاک��ی ن��ادر در راس��تای 
تحریم های خود علیه برخی از شرکت ها ازجمله 
ش��رکت لاکهی��د مارتین اس��ت که ب��ا فروش 
 س��لاح ب��ه تایوان، مناف��ع چین را نق��ض کرده 

است. 
وزارت بازرگان��ی چین در این ب��اره اظهارنظر 
نکرد. چین بخش عمده عناصر خاکی نادر جهان 

که گروهی متشکل از ۱۷ عنصر مورد استفاده در 
ساخت دستگاه های الکترونیکی پیشرفته شامل 
تلفن های هوشمند و هواپیماهای جت جنگنده 
هس��تند را تولید می کن��د و موقعیت برتر چین 

در ای��ن زمینه، صنایع خارج��ی را با گزینه های 
معدودی برای تامین نیاز خود در صورت محدود 
شدن صادرات چین قرار داده است. مواد معدنی 
پی��ش از این نی��ز به عنوان س��لاح احتمالی در 

جن��گ تجاری میان امری��کا و چین مورد توجه 
قرار گرفته بودند.

 پکن در س��ال ٢۰۱۹ طرحی را برای محدود 
کردن صادرات عناصر خاکی نادر با هدف آسیب 

زدن به اقتصاد امریکا آماده کرده بود. طبق آمار 
رسمی، امریکا حدود ۸۰ درصد از عناصر خاکی 

مورد نیاز خود را از چین وارد می کند.
این محدودیت ها هرگز به کار بس��ته نش��دند 
اما باعث ش��دند امریکا و اروپا به دنبال راه هایی 
برای کاهش وابس��تگی خود به یک تامین کننده 
منحص��ر باش��ند. اگر چ��ه عناصر خاک��ی نادر 
نس��بتا ف��راوان هس��تند اما تمرک��ز کمتری در 
مقایس��ه با س��ایر س��نگ های معدنی دارند که 
اس��تخراج آنها را دش��وار می کند و کشورها در 
ایجاد صنایع داخلی ب��ا موانعی نظیر هزینه های 
مواج��ه  محیط زیس��تی  نگرانی ه��ای  و   ب��الا 

هستند.
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری س��ابق امریکا، 
سال گذش��ته فرمان اجرایی برای توسعه تولید 
داخل��ی م��واد معدنی خاک��ی نادر امض��ا کرده 
ب��ود. امری��کا همچنی��ن قراردادهای��ی را اعطا 
ک��رده و توافقنامه های س��رمایه گذاری با هدف 
 توس��عه قابلیت ه��ای پالای��ش این م��واد امضا 

کرده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، روزنامه فایننشیال 
تایمز اوایل هفته گذشته گزارش کرده بود چین 
در حال بررس��ی این اس��ت که آی��ا می تواند با 
محدود کردن عرضه مواد معدنی خاکی نادر که 
برای صنعت دفاعی امریکا بسیار ضروری شمرده 
می ش��وند، به پیمانکاران دفاعی امریکایی لطمه 

بزند.

 وضعیت مصرف
 زغال سنگ چین 

می��زان مصرف زغال س��نگ چینی ها در س��ال 
٢۰٢۰ در بخش انرژی به روند نزولی ادامه داد ولی 
شاید نیاز به راهکاری های جدی تری برای کاهش 
آلاینده ها و رسیدن چین به اهداف زیست محیطی 

آن باشد.
به گزارش فولاد ایران، زغال س��نگ ۵۶.۸ درصد 
از کل مصرف انرژی در چین س��هم دارد که سال 
٢۰٢۰ تنها ۰.۹ درصد نسبت به سال قبل کاهش 
داش��ت. البته هدف دولت چین برای سال ٢۰٢۰ 

رساندن سهم زغال سنگ به ۵۷.۵ درصد بود.
برنامه چین عدم انتش��ار کربن تا س��ال ٢۰۶۰ 
اس��ت ولی جزییات رس��یدن به ای��ن هدف اعلام 
نش��ده از این رو برای آن که در کمتر از ۳۰ س��ال 
میزان آلاینده ها به صفر برس��د بای��د روند نزولی 

شدیدی داشته باشد.
 در ای��ن راس��تا ی��ک برنام��ه کاه��ش مصرف 
زغ��ال س��نگ در ترکی��ب مص��رف ان��رژی ب��ه 
۵٢ درص��د ت��ا س��ال ٢۰٢۵ اس��ت ک��ه قطع��ا 
 راه زی��ادی ت��ا توق��ف انتش��ار کرب��ن خواه��د 

داشت.
قابل ذکر است سهم انرژی های پاک از جمله گاز 
طبیعی، هیدرو پاور، انرژی هسته ای و بادی از کل 
مصرف انرژی چین سال ٢۰٢۰ حدود یک درصد 

رشد داشته ٢۴.۳ درصد ثبت شد.

خبر
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مع��اون معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
اردبی��ل گفت: ۲۰۷ معدن در اس��تان اردبی��ل درحال حاضر 

فعال است.
فریب��رز ش��جاع در گفت و گو ب��ا مهر، با بی��ان اینکه ۲۰۷ 
معدن در استان اردبیل درحال حاضر فعال است، اظهار کرد: 
۷۵درصد این معادن مربوط به مصالح س��اختمانی، س��نگ 
لاشه، آهک و مخلوط شن و ماسه است که بهره برداران سعی 
می کنند از این معادن در جهت تولید مصالح س��اختمانی و 

کارهای عمرانی استفاده کنند.
وی ب��ا بیان اینک��ه درحال حاضر در تولی��د و عرضه مواد 
معدنی س��عی ب��ر ارائه خدمات کیفی تر اس��ت، تصریح کرد: 
3هدف گذاری در دستور کار سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان اردبیل است تا در بخش معدن بتوانیم در میان مدت و 

بلند  مدت به اهداف مورد نظر دست پیدا کنیم.

مع��اون معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
اردبی��ل گف��ت: برخ��ی از مع��ادن در مرحل��ه واگ��ذاری 
ق��رار دارد ک��ه ب��ا انتش��ار آگهی ه��ای مناقص��ه و مزای��ده 
 س��عی می کنی��م ای��ن مع��ادن را ب��ه اف��راد واجد ش��رایط 

واگذار کنیم.
خ��ود  اختی��ار  در  مع��ادن  از  برخ��ی  اف��زود:  ش��جاع 
س��ازمان اس��ت ک��ه ب��ا ابط��ال پروانه ه��ای ص��ادر ش��ده 
 قبل��ی و غیرفع��ال ام��کان واگ��ذاری آن ب��ه اف��راد جدید 

وجود دارد.
وی در بخش دیگری از س��خنان خود خاطر نشان کرد: در 
واگذاری این معادن صاحبان کارخانه های آس��فالت و تولید 
بتن در اولویت قرار دارند ولی به ش��رط آنکه این کارگاه ها و 
واحده��ای تولیدی از نیروه��ای متخصص در بخش معدن و 

زمین شناسی استفاده کنند.

ش��جاع به صدور مجوز قانونی برای ثبت محدوده س��نگ 
لاش��ه و مخلوط شن و ماسه اش��اره کرد و ادامه داد: در یک 
م��اه آینده محدودیت های اکتش��افی در ای��ن زمینه برطرف 
خواهد ش��د تا امکان ثبت محدوده و بهره برداری از آن برای 

سرمایه گذاران فراهم آید.
وی اضافه کرد: ش��ورای معادن اس��تان نس��بت به س��لب 
صلاحی��ت بهره برداران 3۸ معدن اس��تان اق��دام کرده و ما 
تلاش می کنیم تا از طریق مزایده این معادن را به افراد واجد 

شرایط واگذار کنیم.
شجاع بیان کرد: ۲۶ مورد از این معادن در ماه های گذشته 
واگذار ش��ده که اغل��ب واگذاری ها برای پیمان��کاران واجد 

شرایط بوده است.
وی در ادام��ه اظه��ار کرد: در س��طح اس��تان ۱۱۹ معدن 
غیرفعال داشتیم که از ابتدای امسال ۲۰ مورد از این معادن 

غیرفع��ال به چرخه فعالیت بازگش��ته و مابقی نیز در اولویت 
واگذاری می باشند. شجاع نظارت ها و بازرسی ها را از فعالیت 
این معادن در تولید کیفی و اس��تاندارد محصولات مورد نیاز 
کارخانه های آسفالت سازی و بتن ریزی را یادآور شد و تصریح 
کرد: در صورتی که در این معادن تخلفی مش��اهده شود، در 
کنار تذکر و اخطار نس��بت به لغو امتیاز معادن واگذار ش��ده 

نیز اقدامات لازم انجام می شود.
مع��اون معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
اردبی��ل به قیمت گ��ذاری مصالح م��ورد نیاز معادن اش��اره 
ک��رد و گفت: امس��ال ت��ا 3۵ درص��د افزایش ن��رخ در این 
محص��ولات انج��ام ش��ده و هی��چ ف��رد حقیق��ی و حقوقی 
ح��ق ن��دارد بیش��تر از ن��رخ مص��وب محص��ولات معدنی 
 خ��ود را به فروش رس��انده و ی��ا بخواهد هزینه م��ازادی را 

دریافت کند.

لغو پروانه بهره برداری ۳۸ معدن در اردبیل

سردرگمی بین استعلامات در بهشت معادن
گروه معدن

استان کرمان بهش��ت معادن کشور نام دارد، 
اما دغدغه های زیس��ت محیط��ی و آلودگی آب 
ناش��ی از مع��ادن از جمل��ه مع��ادن »گوغر« و 
»قنات م��روان« در شهرس��تان باف��ت موضوعی 
است که مدت هاست جزو مطالبه و دغدغه اصلی 

کشاورزان و دامداران این منطقه شده است.
ب��ه گزارش فارس،  شهرس��تان باف��ت یکی از 
خ��وش آب و هواتری��ن مناطق اس��تان کرمان 
اس��ت، این شهرس��تان در جنوب غربی اس��تان 
قرار گرفته  و ش��غل بیش��تر مردم آن کشاورزی 
و دامداری اس��ت، بافت شهرستانی کوهستانی و 

سردسیر است.
کوه ش��اه با ارتفاع قل��ه ۴3۸۰ متر بعد از کوه 
ه��زار دومین کوه بلند در کرمان و پنجمین کوه 
بلند کشور است که این رشته کوه برف گیرترین 
کوهس��تان در جنوب شرق کش��ور و سرچشمه 
هلی��ل رود نیز اس��ت، مع��دن قنات م��روان در 
کوهس��تان ش��اه قرار دارد، معدن��ی که در دهه 
۴۰و ۵۰ فعالیت داشته و پس از تعطیلی موضوع 
احی��ای آن در منطقه نگرانی هایی را برای مردم 
روس��تاهای منطقه به خصوص در زمینه آلودگی 

آب به فلزات سنگین ایجاد کرده است.
مح��دوده جدید معدنی، کوهس��تان ش��اه را 
ش��امل می ش��ود و در صورت کار کردن در کل 
منطقه مش��کل چند س��ال پیش مع��دن آهن 
کوه شاه را خواهد داشت که به وسیله اعتراضات 

مردمی متوقف شد.
دهستان گوغر نیز در بخش مرکزی شهرستان 
باف��ت ق��رار دارد و معدن گوغ��ر در این منطقه 
نی��ز همچنان نگرانی  و دغدغه هایی را بین مردم 
منطق��ه ایجاد ک��رده مبنی بر اینک��ه با فعالیت 
ای��ن مع��دن و در صورت ایجاد مش��کل، حدود 
۴۰۰ ت��ا ۴۵۰ خانوار منطقه که امرار معاش��ان 

از کشاورزی و دامداری است به خطر می افتد.
در  � اهال�ی  و  کش�اورزان  دغدغ�ه   

خصوص فعالیت معدن گوغر
در صورت ایجاد مشکل در کیفیت آب چندین 
روس��تا درگیر خواهند ش��د و آب س��الم برای 
آش��امیدن ندارند، مردم هم نگران هستند، یکی 
از اهالی منطقه می گوید: معدن کار در منطقه به 
دنبال چه هست، دو جا که خاکبرداری شده آب 

جاری شده و کنار آن درختکاری شده است.
وی گف��ت: هرگون��ه برداش��تی در منطق��ه 
ک��وه مزار تاثیر زی��ادی بر منابع آبی روس��تای 
چشمه سبز گذاشته است و این باعث می شود که 
بر شغل کشاورزی که شغل بیشتر مردم منطقه 
اس��ت تاثیر بگذارد و به آنها صدمه وارد ش��ود و 
همچنین بحث منابع طبیعی هم هست که نابود 
شده و از مسئولان می خواهیم رسیدگی کنند تا 
باعث مهاجرت مردم از روستاهای منطقه نشود.
یکی دیگر از اهالی اظهار کرد: معدنی چندین 
س��ال اس��ت ک��ه کار می کند، محیط زیس��ت و 
منابع طبیعی و مس��ئولان بگویند در این مدت 
کدام بهره ب��رداری را کرده، هیچ بهره برداری که 
نش��ده تخریب منطقه هم صورت گرفته اس��ت، 
آتش سوزی به پا شده درختانی که در چند صد 
سال ایجاد شده و جنگل را تخریب کرده است، 
از مس��ئولان خواس��تیم همه آمدند، فقط آقای 
رئیس��ی نیامده اینجا که اگر بیاید حتما می بیند 

که چه خسارتی به منطقه رسیده است.
یکی دیگر از کش��اورزان منطقه نیز به فارس 
گفت: معدن باید تعطیل شود چون اگر بخواهد 
ادام��ه پی��دا کند باید م��ردم ۲۰ روس��تا از این 
منطق��ه بگذارند و برون��د. آب از کوه مزار جاری 
می شود اگر خشک ش��ود مردم چه کاری بکنند 
وقت��ی به بهانه معدن، کنده کاری می ش��ود و به 
آب می رسد، مسئولان دستور منع کار می دهند 
اما نظارت نمی ش��ود دوباره کار شروع می شود، 
خسارتی زیادی به منطقه رسیده و جنگل نابود 
ش��ده اس��ت و خاک منطقه به فروش رس��انده 

می شود.
کشاورزان و ساکنان منطقه می گویند: فعالیت 
معدن گوغ��ر بافت مس��ئله ای اس��ت که طبق 
گفته ها بر کیفیت و کمیت آب تاثیرگذار خواهد 
بود، تکلیف این معدن باید مش��خص ش��ود که 

ش��بهه بس��یار بزرگی در منطقه شده است که 
آیا تاثی��ری بر آب مردم دارد ی��ا خیر و دغدغه 
کشاورزان را رفع کنند تا خیال شان راحت شود.

 مطالب�ه اهالی در خص�وص احیای  �
معدن قنات مروان

یکی از اهال��ی منطقه در گفت وگ��و با فارس 
اظه��ار ک��رد: احی��ای مع��دن قن��ات م��روان، 
دغدغه های زیادی برای مردم ایجاد کرده اس��ت 
و مهم ترین دغدغه مس��ئله کیفیت و کمیت آب 
اس��ت، ولی مسئولان پاسخگو نیستند که چقدر 
تضمین می کنند آب منطقه دچار مشکل نشود.

وی ادامه داد: این کوه سرچشمه سد شهیدان 
امیرتیموری اس��ت که قرار است آب شرب شهر 
کرم��ان را تامین کند و میلیاردها هزینه ش��ده 
برای نجات کرمان، چقدر این معدن مهم اس��ت 
که ب��ا توجه به نزدیک بودن معدن به حوزه آب 
اقدامی صورت نمی گیرد، درآمدزایی و اش��تغال 
م��ردم از این معدن چه مقدار اس��ت که اهمیت 
آن در برابر تخریب به حس��اب بیاید و در آینده 

شرمنده مردم و نسل آینده نباشند.
یکی از عشایر منطقه که چندین سال در این 
معدن کار کرده و الان نماینده عشایری هست و 
پروانه عشایری هم دارد، بیان کرد: هیچ اطلاعی 
نداشتیم که در این منطقه می خواهند چه کاری 
انجام دهند مسئولان هم جوابگو نیستند، عشایر 
گلایه دارن��د که مراتع ما تخریب ش��ده و ما از 

مسئولان می خواهیم که رسیدگی کنند.
ب��ه گفته آنه��ا، معدن قنات مروان یک س��ری 
مشکلات و تنش های اجتماعی ایجاد کرده برای 
مردمی که مش��غول کار کش��اورزی و دامداری 
هس��تند، چرا باید با یک مجوز معدن تنش بین 
مردم ایجاد کنند، ما خواستار ورود دادستانی به 
این موضوع هس��تیم، داشته های مردم و درآمد 
معدن و مضرات آن به س��ود و ضرر چه کس��ی 

هست؟
یک��ی دیگ��ر از اهالی منطقه عن��وان کرد: در 
زمان قدیم که سال ۴۲ تا ۵۸ این معدن فعالیت 
داش��ته از کارگران آن زمان کسی زنده نیست، 
اکن��ون مس��ئولان وارد ای��ن موضوع ش��وند تا 
دغدغه های مردم برطرف شود و مردم خواستار 

حمایت مسئولان هستند.
او تأکید کرد: با کار توس��عه اقتصادی مخالف 
نیس��تیم اما باید ارزش هر کاری مشخص شود 
اینکه ضررها و سود با هم مقایسه شود و برآیند 
کار ه��ر چه ش��د آن وقت انجام ش��ود نه همه 
ضررها برای مردم و سود برای بهره برداران باشد.

آنه��ا اظه��ار کردن��د: کوهش��اه پرباران ترین 
نقطه جنوب ش��رق اس��تان کرمان است و حدود 
۴۰ ت��ا ۵۰ درصد آب جاری اس��تان از این کوه 
ج��اری می ش��ود و به ط��رف شهرس��تان های 
ک��وه  ای��ن  در  مع��دن  و  م��ی رود  مختل��ف 
 می توان��د بر کمی��ت و کیفی��ت منطق��ه تاثیر 

می گذارد.

ی�ک میخ هم که به زمی�ن می کوبیم،  �
تاثیرات زیس�ت محیطی دارد چه رسد به 

یک معدن
مرج��ان ش��اکری، مدی��رکل محیط زیس��ت 
اس��تان کرمان اظهارکرد: در استانی هستیم که 
۴۰درصد معادن کش��ور را دارد و محیط زیست 
یکسری محدودیت ها دارد و می گوید در مناطق 
تح��ت مدیری��ت من اگ��ر معدنی واگذار ش��ود 
بای��د آنقدر ذخیره معدن��ی آن منحصربه فرد و 
نیاز کش��ور باش��د که هیات وزی��ران درباره اش 
تصمیم گیری کند و یا ش��ورای تعامل معدنی در 
مرکز به این نتیجه برس��د ک��ه این معدن فعال 

شود.
ش��اکری ادامه داد: قانون مع��ادن در خارج از 
محدوده های تحت مدیریت محیط زیس��تی این 
اج��ازه را می دهد که اس��تعلام محیط زیس��تی 
ص��ورت نگیرد هرچند یک میخ هم که به زمین 
می کوبیم، تاثیرات زیست محیطی دارد چه رسد 

به یک معدن. 
دست ورزی در زمین موجب می شود  �

فل�زات س�نگین تمایل به انح�ال در آب 
پیدا کنند

وی تصری��ح ک��رد: به ما اثبات ش��ده اس��ت، 
دس��ت ورزی در زمین موجب می ش��ود، فلزات 
س��نگین تمایل به انح��لال در آب پیدا کنند و 
مش��کلات عم��ده ای به وج��ود می آورند هرچند 
بدون دس��ت ورزی ه��م در مناطق��ی که خاک 
آن از نظ��ر معدن��ی حاوی فلزات اس��ت باز هم 
مناب��ع آبی آلوده به فلزات س��نگین را می بینیم 
و وجود آرس��نیک در آب بعضی از مناطق نشان 
می ده��د در آن منطقه فل��زات داریم و این طور 
نیست آرس��نیک به علت فعالیت معادن در آب 
ایجاد شود. مدیرکل محیط زیست استان کرمان 
اضافه کرد: دو مسئله در رابطه با فعالیت معادن 
داریم، یکی اینکه توس��عه باید داش��ته باشیم و 
اش��تغالزایی صورت گی��رد زیرا جوان ه��ا بیکار 
هس��تند و از یک طرف هم مطالبات مردمی در 

حفظ طبیعت و محیط زیست را داریم.
شاکری ابرازکرد: به نظرم باید برنامه توسعه ای 
مدون برای اس��تان کرمان نوش��ته شود و ما بر 
اس��اس برنامه حرک��ت کنیم زیرا ه��ر کدام از 
معادن را دس��ت بزنیم، تاثیرات زیست محیطی 
دارد آن ه��م ن��ه الان بلکه تا ۱۰ س��ال دیگر و 
۱۰ سال دیگر هیچ کاری از دست ما برنمی آید.

کوتاه�ی وزارت صنع�ت در م�ورد  �
معدن قنات مروان 

وی با اش��اره ب��ه اینکه مع��دن گوغر و معدن 
قنات م��روان شهرس��تان بافت خ��ارج از مناطق 
تح��ت مدیری��ت محیط زیس��ت اس��تان کرمان 
هستند، افزود: بنابراین بر اساس قانون معادن از 
ما اس��تعلام نمی شود و نمی گویند محیط زیست 
نظ��ر بدهید و ما فقط در مناطق تحت پوش��ش 

خودمان می توانیم، نظر دهیم.

ش��اکری اظه��ار کرد: ای��ن معادن ب��ه منابع 
طبیعی مربوط می ش��ود که آنها هم ش��کایت و 
ورود کرده ان��د و اخیرا هم نام��ه ای را دیدم که 
اداره صنع��ت، مع��دن و تجارت دس��تور توقف 
عملیات معدن فرش��تگان گوغر را داده اس��ت و 
معدن س��رب و روی هم قاعدتا بر آب تاثیرگذار 

است.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت استان کرمان 
اظهارکرد: هر کار توسعه ای که توسط انسان روی 
زمین انجام ش��ود حتما تأثیرات زیست محیطی 
دارد و این معادن خارج از مناطق تحت مدیریت 
محیط زیس��ت هستند و سازمان صنعت ، معدن 

وتجارت راسا به آنها مجوز داده است.
وی گفت: به محیط زیست چند نامه هشداری 
در مورد معدن قنات مروان زده  ش��ده است که 
احتم��ال تأثیر بر مناب��ع آب منطقه وجود دارد 
و ه��ر وق��ت آب تغییر کند محیط زیس��ت نظر 
می دهد و اگ��ر آلودگی ایجاد ش��ود می تواند از 

فعالیت آن جلوگیری کند.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت استان کرمان 
بیان ک��رد: س��ازمان صنعت ، مع��دن و تجارت 
در م��ورد مع��دن قنات مروان از محیط زیس��ت 
استعلامی نگرفته است و راسا مجوز صادر کرده 

است و این معدن مجوز محیط زیست ندارد.
اس�تعام محی�ط زیس�تی ش�ده ولی  �

پاسخ ندادند
س��ازمان  رئی��س  حس��ینی نژاد،  مه��دی 
صنع��ت، مع��دن و تجارت اس��تان کرم��ان در 
پاس��خ به س��وال ف��ارس مبنی ب��ر اینک��ه آیا 
مع��دن قنات مروان شهرس��تان بافت اس��تعلام 
محیط زیس��ت را گرفت��ه اس��ت، اظه��ار ک��رد: 
اس��تعلام گرفته ش��ده و در نامه هم قید ش��ده 
اس��ت، طبق قانون معادن هر دس��تگاهی که از 
آنها اس��تعلام می شود باید در مدت ۲ ماه جواب 
بدهند و عدم پاس��خ آنها ب��ه منزله مثبت تلقی 
می ش��ود، اینها استعلام ش��ده ولی پاسخ ندادند 
 و در چارچ��وب ضواب��ط و قانونی مج��وز صادر 

شده است.
قان��ون،  طب��ق  اینک��ه  ب��ر  تأکی��د  ب��ا  وی 
پاس��خ اس��تعلام نیاید ب��ه منزله مثب��ت تلقی 
می ش��ود، در خصوص افزایش گس��تره معدنی 
مع��دن قنات م��روان نی��ز کارشناس��ان رص��د 
کردن��د در ای��ن زمین��ه و گزارش کارشناس��ی 
فرس��تاده ش��ده و ب��ا هر گونه اقدام��ی خارج از 
 محدوده قانون��ی معدن، برخ��ورد قانونی انجام

 می شود.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان کرمان بیان کرد: ما موظف هس��تیم در 
چارچوب قانون برای هر مجوزی از دستگاه های 
مربوط��ه اس��تعلام بگیریم دس��تگاه های متولی 
ممک��ن اس��ت مخالف��ت کنن��د ک��ه در ای��ن 
 صورت موضوع بلوکه ش��ده و ادامه مسیرش��ان

 امکان پذیر نیست.

مع�دن  � ب�رای  مع�ادن  ش�ورای 
قنات مردان تصمیم گیری می کند

حس��ینی نژاد در خصوص منع معدن کاوی در 
منطقه کوهش��اه گفت: در این منطقه برای آهن 
در شورای معادن اس��تان تصمیم گرفته شده و 
جلوی آنها گرفته ش��د و ب��رای قنات مروان نیز 
الان دس��تگاه های اجرای��ی مثل محیط زیس��ت 
خواستار این هس��تند که ادامه پیدا نکند مسیر 
و ای��ن هم ش��ورای معادن اس��تان در خصوص 
آن تصمیم گی��ری می کند، موظف هس��تیم در 
چارچ��وب قانون حرکت کنی��م و برای صدور و 
لغو هر مجوزی باید مس��یر مشخص شده را طی 

کنیم.
وی در خص��وص معدن گوغر بافت نیز عنوان 
ک��رد: طبق ماده ۲۴ قانون معادن که در س��ال 
۹۰ مصوب ش��ده همه دستگاه ها موظف هستند 
حرائم خود را اعلام کنند تا در کاداس��تر معدنی 
ثبت شود حالا کسانی که اعلام کردند بر اساس 
سیس��تمی اس��تعلام هم می ش��ود و اگر اعلام 
نکرده باش��ند اس��تعلامی ص��ورت نمی گیرد و 
راهکار قانونی هم که پیش بینی ش��ده برای آنها 
این است که در قالب طرح میله گذاری خود آن 

واحد می گوید و استعلام انجام شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرم��ان با اش��اره به اینکه موض��وع گوغر بافت، 
در بح��ث آب هنوز حرائم خ��ود را اعلام نکرده 
از آنها اس��تعلام نش��ده اس��ت، گفت: هر جایی 
رصد کارشناسی صورت می گیرد در صورتی که 
مش��کلی از لحاظ کارشناسی وجود داشته باشد 
از طریق ماده ۲۰ قانون معادن در شورای معادن 
یا ش��ورای عالی معادن برای آنه��ا تصمیم گیری 

می شود.
حس��ینی نژاد خاطرنش��ان ک��رد: در صورتی 
که مش��کلی وجود داش��ته باش��د از طریق آب 
منطقه ای اعتراض می ش��ود و کارشناس رسمی 
دادگس��تری رصد ک��رده و بعد ش��ورای معادن 

تصمیم گیری می کند.
استعامی از ما نگرفتند �

منطق��ه ای  آب  رئی��س  دریجان��ی،  موس��ی 
شهرس��تان بافت در گفت وگو با فارس در مورد 
مع��دن گوغر اظه��ار ک��رد: در صورتی که از آب 
بهره برداری صورت گیرد، به منابع آب اطراف از 
جمله چش��مه و قنوات می تواند ضرر برساند لذا 
در صورت ادامه حفاری معدن، در صورت ظهور 
و بروز آب باید حفاری متوقف ش��ود و همچنین 
گودال ه��ای ک��ه حفر ش��ده و آب ظاهر ش��ده 
لازم اس��ت به حالت اول برگردن��د. وی با بیان 
اینکه در راس��تای صدور مج��وز اولیه معدن نیز 
اس��تعلامی در امور منابع آب رؤیت نشده است، 
گفت: از اهالی منطقه هم درخواس��ت داریم کما 
فی الس��ابق در صورت مشاهده هرگونه تخلف در 
حوزه منابع آب شهرس��تان گزارش شود تا طبق 

قوانین و مقررات اقدام صورت گیرد.

بهره برداری از محل جدید 
دپوی پسماند روی زنجان 

رئیس کل دادگس��تری اس��تان زنج��ان گفت: 
محل جدید دپوی پس��ماندهای روی زنجان به 

بهره برداری رسید.
بنا ب��ه اع��لام روابط عمومی دادگس��تری کل 
اس��ماعیل  زنج��ان،  حجت الاس��لام  اس��تان 
صادقی نیارک��ی در آیی��ن افتت��اح و بهره برداری 
محل جدید دپ��وی پس��ماند روی زنجان که با 
حضور مس��ئولان اجرایی و قضایی استان زنجان 
که در اراضی روس��تای س��ردهات زنجان برگزار 
ش��د، اظهار کرد: ب��ا پیگیری دس��تگاه قضایی، 
دغدغه چندین دهه ای مردم زنجان در خصوص 
 تعیی��ن محل جدید دپوی پس��ماند روی زنجان 

رفع شد.
وی اف��زود: در دهه های گذش��ته مردم زنجان 
دغدغ��ه و نگرانی های��ی در خص��وص مس��ائل 
زیست محیطی و پساندهای روی داشتند که این 

دغدغه مردم قابل پیگیری بود. 
همه چیز در توس��عه باید مورد توجه مسئولان 
امر باشد، به خصوص در بخش دپوی پسماندها 
به محیط زیس��ت ک��ه هم تکلی��ف و هم وظیفه 

است.
این مس��ئول ادامه داد: در سیره نبوی نسبت 
ب��ه حفظ درخ��ت و کاش��تن آن توصیه ش��ده 
اس��ت که این نش��ان از اهمیت و توجه بالا برای 
 حفظ محیط زیس��ت از صدر اس��لام تا به امروز 

بوده است.
صادقی نیارک��ی تصری��ح کرد: با هم��ت بلند 
دس��تگاه های  می��ان  تعام��ل  و  هماهنگ��ی  و 
مختل��ف خصوص��ا بع��د از ورود جدی ریاس��ت 
ق��وه  قضایی��ه ب��ه موض��وع حل مش��کل دپوی 
پس��ماند روی زنجان و با ت��لاش و پیگیری های 
مجدانه مع��اون اول قوه قضاییه، ش��اهد افتتاح 
 و بهره ب��رداری از ای��ن پروژه عظی��م در زنجان 

هستیم.
ش��ایان ذکر است، مس��احت لندفیل صنعتی 
ای��ن اراضی تقریب��ا برابر ۵۵ هکت��ار با ظرفیت 
نزدی��ک ب��ه ۱۷ میلی��ون مترمکع��ب ت��ا افق 
۱۴۲۰ در نظ��ر گرفته ش��ده اس��ت ک��ه مقرر 
اس��ت به طور روزانه حدود ۵۰۰۰ تن پس��ماند 
 روی در ای��ن مح��ل می تواند تخلیه و انباش��ت 

شود.

کارخانه های سیمان بوشهر 
نیاز استان را تامین کنند

اس��تاندار بوش��هر با تاکید ب��ر افزایش نظارت 
بر فعالیت کارخانه های س��یمان اس��تان، گفت: 
نی��از  بوش��هر  اس��تان  س��یمان  کارخانه ه��ای 
 روزانه ش��ش هزار و ۶۰۰ تنی اس��تان را تامین

کنند.
به گزارش مهر، عبدالکریم گراوند در نشس��ت 
س��تاد تنظیم بازار استان بوش��هر اظهار کرد: به 
منظور تأمین س��یمان مورد نیاز اس��تان بوشهر 
همراهی و هماهنگی لازم توس��ط کارخانه های 

سیمان استان انجام شود.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه تأمین س��یمان مورد 
نیاز استان بوش��هر باید در اولویت کارخانه های 
سیمان استان باش��د اضافه کرد: این کارخانه ها 
در صورتی مجاز به صادرات هستند که نیاز شش 

هزار و ۶۰۰ تنی استان را تأمین کنند.
اس��تاندار بوش��هر خواس��تار نظارت و بازرسی 
ویژه بر عملکرد کارخانه های س��یمان استان شد 
و بیان کرد: در صورتی که عرضه سیمان خارج از 
شبکه توزیع باشد، باید برخورد جدی با تخلفات 

صورت گیرد.
وی تأمین پروژه های مهم اس��تان بوش��هر از 
جمله پروژه راه آهن، ساخت سد، آب شیرین کن ها 
و دیگر طرح ها را ضروری دانس��ت و افزود: س��ه 
کارخانه سیمان اس��تان بوشهر موظف به تأمین 
روزانه ۶ هزار و ۶۰۰ تن سیمان مورد نیاز استان 

هستند.
گراون��د با بیان اینک��ه کارخانه های س��یمان 
اس��تان بوشهر پس از تأمین س��یمان مورد نیاز 
استان مجاز به صادرات هستند، خاطرنشان کرد: 
به زودی وضعیت توزیع سیمان در استان به روال 

عادی برمی گردد.
وی ب��ا بیان اینکه س��ازمان صنع��ت ، معدن و 
تج��ارت بوش��هر باید برای بازرس��ی و نظارت از 
دیگر دس��تگاه ها کمک بگیرد ت��ا نگرانی کمبود 
س��یمان در استان برطرف شود گفت: با تعامل و 
همکاری و تحقق تعهدات کارخانه های س��یمان 
اس��تان بوش��هر عطش ب��ازار س��یمان در حوزه 

مصرف کاهش می یابد.
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عض��و انجمن ف��ولاد با بیان اینکه مقرر ش��د محصولات 
فولادی به دس��ت مصرف کننده واقعی برسد، گفت: دلالان 
س��امانه بهین یاب شناس��ایی ش��ده اند و قرار است در این 

سامانه یک بازنگری صورت بگیرد.
س��ید رضا شهرستانی در گفت وگو با مهر در مورد جلسه 
معاون امور معادن وزارت صنعت، معدن و تجارت با فعالان 
زنجیره فولاد، اظهارکرد: در این جلسه درباره سیاست کل 
زنجیره فولاد برای تأمین موادی همچون ورق، ش��مش و... 
برای کارخانه های پایین دستی و همچنین در مورد سیاست 
صادرات در کل زنجیره، رایزنی شد که با توجه به تخصصی 
ب��ودن امور، مقرر ش��د مباح��ث در کارگروه های تخصصی 

جمع بندی و هر هفته یک جلسه برگزار شود.
عض��و هیأت مدی��ره انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد افزود: 
معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت در این جلس��ه بر لزوم 
حفظ بازارها و ظرفیت های صادراتی فولاد تاکید داش��تند 
چراک��ه تولی��د در کش��ور ما ۲ براب��ر نیاز اس��ت از این رو 

بای��د ب��رای ۵۰ درصد م��ازاد، برنامه ریزی دقیقی داش��ته 
باش��یم ت��ا بازارهای صادراتی از دس��ت نرود، ام��ا اولویت 
 نخس��ت نحوه تأمین و کنترل محصولات م��ورد نیاز بازار 

داخلی است.
وی ادام��ه داد: همچنین مقرر ش��د محصولاتی که مورد 
نیاز بازار داخلی اس��ت مشخص ش��ود تا این اقلام به دست 

مصرف کننده واقعی برسد و دلالان از زنجیره حذف شوند.
شهرس��تانی تصری��ح ک��رد: در همی��ن راس��تا مق��رر 
بگی��رد  بازنگ��ری ص��ورت  بهین ی��اب  ش��د در س��امانه 
دلال  تع��دادی  س��امانه  فعالی��ت  فرآین��د  در  چراک��ه 
 شناس��ایی ش��ده اند ک��ه ق��رار ش��ده ای��ن اف��راد حذف 

شوند.
شهرس��تانی گفت: در بخش تأمین م��واد کنترل کاملی 
ص��ورت خواه��د گرفت به این ش��کل ک��ه همان هایی که 
مصرف کننده نهایی هس��تند، محصول را به بازار برسانند؛ 
البت��ه در این خصوص فعلا نمی توان اطلاع رس��انی کرد و 

پس از تکمیل بررسی ها، اطلاع رسانی صورت می گیرد.
عضو انجم��ن تولیدکنندگان فولاد افزود: همچنین مقرر 
ش��ده س��تاد فولاد تش��کیل ش��ود که البته هنوز در این 

خصوص تصمیم نهایی اتخاذ نشده است.
وی در مورد عرضه کل زنجیره فولاد در بورس نیز گفت: 
مق��رر ش��د کل محصولات زنجیره ف��ولاد در بورس عرضه 

شود؛ در واقع هر کسی که بخواهد از بخش بالادستی فولاد 
نیز محصولی بخرد باید محصول خود را نیز به بورس عرضه 

کند.
شهرس��تانی تاکید کرد: اگر دولت فرصت بدهد می توان 
مس��ائل فولاد را در همی��ن وزارت صنعت، معدن وتجارت 
ح��ل و فصل کرد تا ه��م منافع تولیدکنن��ده و هم منافع 
مصرف کنن��ده در کل زنجیره فولاد حفظ ش��ود. در مورد 
طرح مجلس در جلس��ه صحبتی نش��د اما مجلس نیز باید 
فعلًا دس��ت نگه دارد تا در این جلسات به یک جمع بندی 

برسیم.
گفتنی است؛ سعدمحمدی سرپرست معاونت امور معادن 
و صنای��ع معدنی وزیر صنعت، معدن وتجارت گفته بود که 
در رایزنی های صورت گرفته با کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس مقرر ش��ده پس از جمع آوری نقطه نظرات فعالان 
زنجی��ره فولاد، این مس��ائل به صورت مکت��وب در اختیار 

مجلس قرار بگیرد.

بازنگری در سامانه بهین یاب 

سرعت گیر های رشد تولید
عملکرد یکساله صنایع معدنی زیرذره بین »روزگار معدن«

مرضیه احقاقی 

ه��ر س��اله و در روزه��ای پایانی س��ال، 
بررس��ی کارنامه عملکرد تولید موردتوجه 
قرار می گیرد. بررسی آمار تولید منتشرشده 
از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
در اغلب موارد حکایت از رشد تولید دارد.

 تا جایی ک��ه می توان با اس��تناد به این 
آم��ار نمره قبولی به صنای��ع داد. اما کافی 
است پای س��خنان فعالان صنعتی به ویژه 
در بخش خصوص��ی بنش��ینیم. این افراد 
اغلب نظرات متفاوتی دارند و معتقدند این 
رشد تولید تنها به بخش دولتی اختصاص 
دارد؛ یعن��ی رش��دی اس��ت که در س��ایه 

حمایت های ویژه حاصل شده و نباید آن را 
به عملکرد همه تولیدکنندگان نسبت داد. 
این درحالی است که فعالان صنایع معدنی 
در بخش های پایین دس��تی حتی در تامین 
م��واد اولیه موردنیاز خود نیز با چالش های 

جدی روبه رو هستند.
 این چالش ها در س��ایه سیاست گذاری 
اش��تباه متولیان امر در سال جاری شدت 
گرفته ان��د؛ بنابرای��ن اغلب ای��ن صنایع با 
ظرفیت بس��یاری پایینی تولی��د می کنند 
و درنتیج��ه از رقابت پذی��ری آنها کاس��ته 
ش��ده است. نبود قوانین ش��فاف و ثابت از 
دیگر مسائلی اس��ت که تداوم فعالیت این 
صنایع را بیش از پیش دشوار می کند. این 

تغیی��رات مداوم در حال��ی رخ می دهد که 
صنایع معدنی اغلب دیربازده هستند و باید 
قوانین ثابتی بر عملکرد آنها جریان داشته 
باش��د. حال به تمام چالش های یادش��ده 
تحری��م و محدودیت های بین المللی را هم 
بای��د اضافه کرد و نتیجه گرفت این صنایع 
تنه��ا برای زنده مان��دن و بقای خود تلاش 
می کنن��د. همه م��وارد یادش��ده درحالی 
مطرح می ش��ود که س��ال جاری از س��وی 
رهبر معظم انق��لاب با عنوان جهش تولید 
نام گذاری ش��ده و باید سیاس��ت های کلی 
نظ��ام در مس��یر تحقق این هدف باش��ند. 
بااین وج��ود، جز ش��عار هیچ اق��دام عملی 

اجرایی نشد.

 تعمیرات سالانه
  فولاد شادگان 

بدون حادثه 
مدیرعام��ل ش��رکت صنعت فولاد ش��ادگان 
اظهارکرد: ثبت رکورد بدون حادثه در تعمیرات 
س��الیانه واح��د احیاء در س��ال ۱۳۹۹، حاصل 
 ،HSE تجربه، تعهد و برنامه ریزی منسجم تیم
رعایت الزام��ات ایمنی مرتبط ب��ا فعالیت های 
تعمیراتی و حمایت و پشتیبانی مسئولان ستاد 

تعمیرات بوده است.
 ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد ش��ادگان، 
س��عید قاس��م زاده این مه��م را ب��ه کارمندان، 
کارگ��ران و تمامی عوامل این ش��رکت تبریک 
گفت��ه و از خداون��د متع��ال خواس��تار توفیق 
روزافزون شد و افزود: تعالی در کلیه مقوله های 
بهداش��تی، ایمن��ی و محیط زیس��تی را ب��رای 
 کلیه کارکنان ش��رکت صنعت فولاد ش��ادگان

مسئلت دارم.

»آتیه فولاد نقش جهان« 
 پشتوانه ای

 برای سهامداران 
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در 
بازدی��د از هلدینگ آتیه  فولاد نقش جهان گفت: 
از آنج��ا که همه س��هام داران حقیقی هلدینگ 
آتیه  ف��ولاد نقش جهان از کارکنان بازنشس��ته و 
ش��اغل فولاد مبارکه اصفهان هستند، حمایت 
ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان از هلدینگ 
آتیه  ف��ولاد نقش جه��ان صرف��ا در جهت منافع 
اقتص��ادی نیس��ت، بلکه در راس��تای رفاه حال 
س��هام داران و کم��ک به تأمین معیش��ت آنان 

است.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد مبارک��ه 
اصفهان، حمید رضا عظیمیان در بخش دیگری 
از سخنان خود با بیان اینکه از ابتدای مدیریت 
بر ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان ب��ر توجه به 
معیشت کارکنان، امنیت و ایمنی در کار تأکید 
کرده ایم، تصریح ک��رد: ایجاد آرامش در دوران 
بازنشس��تگی در ش��رکت آتیه فولاد نقش جهان 
یک رس��الت مهم برای این ش��رکت است و هر 
اقدامی برای بازنشس��ته ها قطعا بازخورد مثبتی 

برای شرکت در بر خواهد داشت.
وی ب��ا تقدی��ر از وج��دان عموم��ی کارکنان 
ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفه��ان تصریح کرد: 
چنانچ��ه برای نیروی کار مش��خص ش��ود که 
مدیریت در راستای منافع آنها اقدام می کند، با 

انگیزه مضاعف کار و تلاش خواهند کرد.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفهان 
با اش��اره به اینکه حاش��یه س��ود بالا در بورس 
ممکن اس��ت فریبنده باشد اظهارکرد: تلاطم ها 
و رون��ق بازار س��رمایه می تواند به ط��ور کاذب 
در افزای��ش حاش��یه س��ود مؤث��ر باش��د، ولی 
باید مراقب بود و با تعریف یک حاش��یه س��ود 
 مطمئن و منطقی افزایش سرمایه سهام داران را 

تضمین کرد.
هلدین��گ  مدیرعام��ل  کفعم��ی،  حس��ین 
آتیه  ف��ولاد نقش جه��ان نی��ز در ای��ن دی��دار 
نقش جه��ان  آتیه  ف��ولاد  ش��رکت  گف��ت: 
دس��تورالعمل های  تاب��ع  و  هم��راه  هم��واره 
ب��وده  اصفه��ان  مبارک��ه  ف��ولاد   ش��رکت 
اس��ت. وی ضم��ن تقدی��ر و تش��کر از حضور 
مدیرعام��ل ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان در 
این ش��رکت، اظهارک��رد: هلدین��گ آتیه  فولاد 
نقش جهان با کادر مجرب و ۱۲ ش��رکت توزیع 
ورق فولادی در کشور، به ویژه در استان های کم 

برخوردار، مشغول فعالیت است.
وی افزود: در ابعاد مختلف، نظارت بر عملکرد 
کارکن��ان این هلدین��گ مطابق با اس��تراتژی 

شرکت فولاد مبارکه است.
گفتنی اس��ت هلدینگ آتیه  فولاد نقش جهان 
از آب��ان ماه امس��ال به ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
ملحق شده و شرکت فولاد مبارکه با خریداری 
۳۱درصد س��هام، این شرکت را به زیرمجموعه 
خ��ود وارد ک��رده اس��ت. هلدین��گ آتیه  فولاد 
نقش جهان با اس��تراتژی فعالیت در دو زنجیره 
تأمین، فروش و خدمات فولاد، در زمینه بورس، 
تولید ورق های پوش��ش دار، تولید و عرضه انواع 
پودرهای میکرونیزه بنتونیت، آهک کلس��ینه و 
هیدراته، ف��روش و صادرات محصولات فولادی 
و همچنی��ن تولی��د لوله ه��ای مانیس��مان، در 
قالب یک ش��رکت مادر هلدینگ با ۲۰ شرکت 
زیرمجموع��ه ب��ا ترکی��ب س��هام داری فعالیت 

می کند.

اخبار

بی توجه به الزامات تولید

سال خوبی نداشتیم
س��ندیکای  دبی��ر  فتح اله کرمانش��اهی،  کیوم��رث 
تولیدکنن��دگان لول��ه و پروفی��ل ف��ولادی در گفت وگو با 
»روزگار معدن« و در پاس��خ به س��والی مبن��ی بر ارزیابی 
عملکرد صنایع فولادی کش��ور در س��ال جاری، گفت: آمار 
تولید صنایع بزرگ فولادی کش��ور ک��ه اغلب هم به دولت 
وابس��ته هس��تند، مثبت و رو به رش��د ارزیابی می شود. اما 
ش��رایط برای صنایع خصوصی ک��ه اغلب هم در حلقه های 
انتهای��ی زنجیره قرار دارن��د، تفاوت می کن��د، چراکه این 
واحدها از حمایت ها دولتی بی نصیب هستند و چالش های 

جدی در مسیر تولید آنها وجود دارد.
تامین مواد اولیه هم چالش است �

کرمانش��اهی گفت: چال��ش در تامین م��واد اولیه، یکی 
از بزرگ تری��ن مش��کلاتی اس��ت ک��ه روند تولی��د صنایع 
پایین دستی فولاد کشور را در طول سال های گذشته متاثر 

کرده است. 
در چنین ش��رایطی این واحدها نمی توانند به قدر کافی 
م��واد اولی��ه تامین کنن��د و از ظرفیت تولید آنها کاس��ته 
می ش��ود. بدین ترتیب هزینه تمام ش��ده تولید آنها افزایش 
می یاب��د و از رقابت پذیری ش��ان در ب��ازار جهانی کاس��ته 

می شود. 
با وجود کمبودهای یادشده انتظار می رود سیاست گذاران 
ب��ا حمایت از صنایع پایین دس��تی زمین��ه تکمیل زنجیره 
ارزش افزوده را در کش��ور فراهم کنند، چراکه این اقدام به 

توس��عه اقتصادی و همچنین بهبود اش��تغالزایی 
کشور نیز منجر می شود اما تاکنون از ظرفیت های 

این بخش به درستی بهره گرفته نشده است.
هدف گذاری بی نتیجه �

این فع��ال صنعت فولاد افزود: س��ال جاری از 
س��وی رهبر معظم انقلاب با عنوان جهش تولید 
نام گذاری ش��د و براس��اس آن انتظ��ار می رفت 

سیاس��ت گذاران توج��ه به اهداف رش��د تولی��د را بیش از 
پیش موردتوج��ه قرار دهند و با حمای��ت از صنایع زمینه 
تحق��ق این ه��دف را محقق کنند اما این ه��دف در عمل 
اجرایی نش��د. دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
ف��ولادی در ادامه تغییر مداوم قوانین و سیاس��ت گذاری ها 
را دیگر چالش��ی دانس��ت که روند فعالیت صنایع فولادی 
را به ش��دت تحت تاثیر ق��رار می دهد و اف��زود: تولید موفق 
و فعالی��ت پایدار در صنایع ف��ولادی نیازمند تدوین برنامه 
باثباتی اس��ت. متاسفانه در طول س��ال های گذشته شاهد 
صدور بخش��نامه های یک ش��به و غیرکارشناس��ی بوده ایم 
و در همی��ن حال قوانین حاکم بر عملک��رد صنایع به طور 
مرتب تغییر کرده است. همین تحولات نیز فعالان صنعتی 
و تولیدکنندگان را با چالش های جدی روبه رو کرده اس��ت. 
وی با اشاره به آمار ارائه شده از سوی مراکز معتبر اقتصادی 
جه��ان گف��ت: بخش ه��ای تولی��د و کس��ب وکار در طول 
س��ال های گذشته به طور مرتب با ضعف روبه رو شده است؛ 

بنابراین از سیاس��ت گذاران انتظار می رود به جای 
تکرار شعارهای حمایت از تولید به سمت اجرای 
اقدامات عملیاتی با هدف بهبود شرایط کسب وکار 

و رشد تولید پیش بروند. 
نگاهی به کارنامه پروفیل سازان �

کرمانشاهی در ادامه عمده چالش تولیدکنندگان 
لول��ه و پروفیل ف��ولادی را در تامی��ن مواد اولیه 
دانس��ت و افزود: فعالان این صنعت ورق گرم موردنیاز خود 
را از ب��ورس کالا خریداری می کنند. اما همواره در مس��یر 
خرید خود با چالش روبه رو هستیم، چراکه روند باثباتی بر 
عرضه ورق گرم ف��ولادی از طریق بورس کالا وجود ندارد. 
از یک س��و این محصول با نرخ بالایی قیمت گذاری می شود 
و از سوی دیگر، در مواردی شاهد مهندسی عرضه از سوی 
تولیدکنندگان بالادستی و رشد نرخ دور از انتظار و در سایه 
رقاب��ت قابل توجه برای خرید هس��تیم. در این وضعیت و با 
رشد نرخ مواد اولیه هزینه تمام شده تولید افزایش می یابد. 
برای رفع این چالش متولیان امر باید با ساماندهی عرضه و 
تقاضا برای ورق فولادی مانع هر نوع واس��طه گری و دلالی 

در این بازار شوند.
کاهش رقابت پذیری در انتظار ما است �

ای��ن فع��ال صنعت ف��ولاد با اش��اره ب��ه تولی��د صنایع 
تولیدکنن��ده لوله و پروفیل فولادی کش��ور با ظرفیت های 
ب��ه مراتب پایین تر از ظرفیت اس��می آنها، گفت: در چنین 

ش��رایطی، هزینه های سربار تولیدکنندگان افزایش می یابد 
و درنتیجه از میزان س��ودآوری آنها کاس��ته خواهد ش��د. 
ب��دون تردید ت��داوم ای��ن وضعی��ت به منزل��ه وارد آمدن 
ضرره��ای غیرقابل جبران به تولیدکنندگان اس��ت و حتی 
می تواند زمینه کاه��ش تولید یا حتی تعطیلی این واحدها 
را فراه��م کند. البته این توقف تولید به معنی از بین رفتن 
موقعیت های ش��غلی متعدد اس��ت و نباید به آسانی از کنار 
آن گذشت؛ بنابراین سیاست گذاران باید مسیر دشوار پیش 
روی تولی��د در صنایع خصوصی و پایین دس��تی را بیش از 

پیش جدی بگیرند و برای بهبود تلاش کنند.
ضرورت اصلاح سیاست ها �

کرمانشاهی در پایان گفت: سیاست های غلط و ناکارآمد، 
آس��یب های غیرقابل جبرانی را به عملکرد صنایع در س��ال 
ج��اری وارد کرد. درنتیجه امید می رود سیاس��ت گذاران از 
اش��تباهات خود درس بگیرند و برای بهبود ش��رایط تلاش 
کنند. اما چنانچه روند کنونی تداوم داش��ته باش��د در سال 
آینده با چالش های جدی تری روبه رو خواهیم ش��د. به ویژه 
که تغییر دولت نیز در پیش اس��ت و طبق روال هر س��اله 
این تغییر به منزله عوض ش��دن سیاست های کلی حاکم بر 
صنایع خواهد بود. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد 
که تحمیل چالش های بیشتر به صنایع به منزله توقف تولید 
آنها خواهد بود؛ یعنی سیاستی که مبانی اساسی اقتصادی 

کشور و همچنین اشتغالزایی را تحت تاثیر قرار می دهد.

حس��ن حس��ینقلی، رئی��س اتحادی��ه صادرکنن��دگان 
فرآورده های صنایع و معادن سرب و روی ایران در گفت وگو 
با »روزگار معدن« و در ارزیابی عملکرد صنایع سرب و روی 
کشور در س��ال جاری گفت: ازآنجاکه سال جاری از سوی 
رهبر معظم انقلاب با عنوان جهش تولید نام گذاری ش��ده 
و باید الزامات رش��د تولید موردتوجه سیاس��ت گذاران قرار 
گیرد اما نه تنها این انتظار برآورده نشد، بلکه هر روز مانعی 

جدید در مسیر فعالیت ما ایجاد شد.
حس��ینقلی در ادامه افزود: علاوه بر چالش های مربوط به 
سیاس��ت های داخلی، کش��ور ما در طول سال های گذشته 
همواره ب��ا تحریم و انواع محدودیت ها در روابط بین المللی 
خود روبه رو بوده است. این تحریم ها در طول ۲ سال اخیر 
شدت گرفته  و بر بار مشکلات ما بیش از پیش افزوده شده 
اس��ت. در چنین ش��رایطی، تولید در صنایع سرب و روی 

کشور به شدت منفی ارزیابی می شود.
شرایط ما متفاوت از آمار است �

وی با اش��اره به آمار و ارقام رشد تولید که هر ازگاهی از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام می شود، گفت: 
هرچند آمارها حکایت از روند رو به رشد تولید داشته باشد 
اما نظر فعالان صنعتی و تجربه ما در مسیر فعالیت متفاوت 
از این اعداد و ارقام است. ما به عنوان فعالان اقتصادی شاهد 
رکود سنگین در فعالیت های معدنی و صنایع وابسته به آن 
هستیم. در همین حال با توجه به وضعیت موجود نمی توان 
به بهبود ش��رایط تولید و صادرات در صنایع س��رب و روی 

کشور امید داشت. 
بی توجهی به استخراج، مشکل زاست �

حس��ینقلی چالش اصلی فعالان این صنعت را در مسیر 
تامین مواد اولیه دانست و افزود: با وجود منابع غنی معدنی 

روی در کشور، تاکنون از این ذخایر بهره برداری 
نش��ده است. در چنین ش��رایطی معدن انگوران 
به عنوان منبع اصل��ی تامین مواد اولیه موردنیاز 
صنایع روی در کش��ور شناخته می شود. در این 
میان، برخی از شرکت های دولتی نیز چالش ها 
و مش��کلاتی را ب��رای تولیدکنن��دگان صنای��ع 
پایین دس��تی ایجاد کردند. ازجمل��ه آنکه برای 

چند م��اه از فروش ماده اولیه امتناع و در ادامه فروش این 
محص��ول معدنی را به بورس کالا منتقل کرد. این درحالی 
اس��ت که ظرفیت تولید س��رب و روی کش��ور ب��ه مراتب 
بیش از خاک برداش��ت شده از این معدن است. در چنین 
موقعیتی رقابتی قابل توجه برای خرید این محصول ش��کل 
می گیرد و به رش��د فزاینده نرخ آن منجر می ش��ود. بدون 
تردی��د فروش محصول��ی این چنینی در ب��ورس کالا هیچ 
توجیهی جز گران فروش��ی ندارد و در ادامه از رقابت پذیری 

واحدهای تولیدکننده روی کشور به شدت می کاهد.
بخشنامه غیرکارشناسی، بلای جان صنایع �

ای��ن فع��ال صنع��ت س��رب و روی در ادام��ه تصوی��ب 
بخش��نامه های غیرکارشناس��ی و قوانی��ن ضدتولی��د را از 
دیگ��ر موضوعاتی دانس��ت که در س��ال ج��اری نیز تداوم 
داشت و همچون سدی در مس��یر فعالیت صنعتگران قرار 
گرفت و افزود: بخش��نامه های غیرکارشناس��ی آسیب های 

غیرقابل جبرانی را به تولید وارد می کنند.
رئی��س اتحادیه صادرکنن��دگان فرآورده ه��ای صنایع و 
مع��ادن س��رب و روی ایران ۱۰ برابر ش��دن حقوق دولتی 
معادن را از دیگر چالش هایی دانس��ت که در س��ال جاری 
مس��یر فعالیت صنایع معدنی را با چالش های جدی روبه رو 
کرد. این رش��د در حالی ایجادشده که س��ودآوری معادن 

کش��ور تحت تاثیر شرایط سیاس��ی و اقتصادی 
موجود به شدت کاهش یافته است.

وی در ادامه افزود: متاس��فانه قانون گذاران از 
تخص��ص و دانش کافی در حوزه معدن و صنایع 
معدنی برخوردار نیس��تند. در چنین ش��رایطی، 
تحت تاثیر فرافکنی س��ایر افراد اقدام به تصویب 
قوانین اشتباه و س��نگ اندازی در مسیر فعالیت 
فعالان صنعتی می کنند. انتظار می رود این سیاست گذاران 
در مس��یر قانون گ��ذاری یا تصویب بخش��نامه ها از نظرات 
انجمن ه��ای تخصصی فعال در این ح��وزه کمک بگیرند و 

برای اصلاح شرایط موجود تلاش کنند.
حسینقلی گفت: عملکرد صنایع مختلف و صنعت سرب 
و روی کش��ور از شرایط اقتصادی ایران تاثیر می پذیرد. اما 
باید اقرار کرد که مس��یر اقتصاد کش��ور در طول سال های 
گذش��ته با چالش های جدی روبه رو ش��ده است. درنتیجه 
هر روز ش��اهد نوساناتی هس��تیم. این گونه نوسانات امکان 
برنامه ری��زی ب��رای تولید در صنای��ع را از می��ان می برد. 
به عن��وان مث��ال، تحت تاثیر وضعیت موجود در یک س��ال 
اخیر شاهد رشد روزافزون نرخ دلار در مقابل ریال بودیم و 
هزینه های تولید صنعتگران هم به شدت بالا رفت؛ بنابراین 
نمی توان بدون توجه به شرایط اقتصادی برای بهبود تولید 
برنامه  ری��زی ک��رد. در همین حال، چنانچه عزمی راس��خ 
برای بهبود تولید و فعالیت صنایع از سوی سیاست گذاران 

نباشد، نباید به رونق تولید در سال آینده امیدوار بود.
رئی��س اتحادیه صادرکنن��دگان فرآورده ه��ای صنایع و 
معادن س��رب و روی ایران در پایان از سیاس��ت گذاران در 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت خواس��ت حامی معدنی ها 
و فعالان این بخش باش��ند. بدون تردید ایجاد ارتباط قوی 

میان این مسئولان با بخش معدن و فعالان این صنایع تاثیر 
بسزایی بر تصمیم گیری آنها دارد. در نتیجه از دولتمردان و 
سیاست گذاران انتظار می رود به نظرات فعالان اقتصادی و 
صاحبان کسب وکارها گوش دهند و با توجه به نظرات آنها 

تصمیم گیری کنند.

ش��رایط اقتصادی کش��ور در ۲ س��ال اخیر و با تش��دید 
تحریم های بین المللی روزبه روز بی ثبات تر ش��ده اس��ت و در 
این میان، شاهد رشد روزافزون نرخ ارز هستیم. این بی ثباتی، 
حرکت در مس��یر تولید را ب��رای فعالان صنایع معدنی بیش 
از پیش دش��وار کرده اس��ت. این تولیدکنندگان با استناد به 
ش��رایط موجود از متولیان امر انتظار داشتند زمینه تسهیل 
فعالی��ت آنه��ا را فراهم کنند اما این انتظ��ار در عمل محقق 
نشد و شاهد سخت تر شدن هرچه بیشتر فعالیت بخش های 
تولی��دی در کش��ور بودیم. در چنین ش��رایطی بس��یاری از 
سیاس��ت گذاران بی توج��ه به نظ��رات کارشناس��ی اقدام به 
تصویب بخش��نامه های غیرعملی می کنند. این مصوبات هر 
روز نی��ز تغییر می کند؛ بنابراین در مس��یر اولیه تولید نیز با 
کمبود و چالش روبه رو هس��تیم. مش��کلات تولیدکنندگان 
بخ��ش خصوصی به قدری جدی اس��ت که حت��ی در تامین 
مواد اولیه نیز با گرفتاری هایی روبه رو هس��تند. مش��کلی که 
زمین��ه کاهش قابل توجه ظرفیت تولید آنها و همچنین افت 
بهره وری را در این صنایع را فراهم کرده اس��ت. امید می رود 
چالش های یادش��ده که بس��یاری از آنها ریش��ه در مسائل 
داخلی و سیاس��ت گذاری اش��تباه دارند از سوی متولیان امر 

مورد بازبینی قرار گیرند.

سخن پایانی
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بورس با دخالت ها دست و پنجه نرم می کند! 

وضعیت معاملات بورس تا 6 ماه آینده 

گروه معدن

بورس ک��ه همچنان قص��د طی کردن س��رپایینی 
شاخص را دارد، این روزها هم با دخالت برخی از افراد 

دست و پنجه نرم می کند.
به گ��زارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، چند وقتی 
اس��ت که ش��اهد اظهار نظر های مختلف��ی در رابطه با 
بازار سرمایه هستیم. اظهار  نظرهایی که رئیس سازمان 
ب��ورس ، آنها را بعضا دلس��وزانه اما خ��اف جهت بازار 

خواند.
برخی ها به تخلفات و رسیدگی به آنها ورود می کنند 
و برخی با اعمال فش��ار خواس��تار تصویب قوانین یک 
ش��به می ش��وند. قوانینی نظیر دامنه نامتقارن که این 

روزها هم چاره ساز بازار نشد.
از این اظهار نظرها می توان به مجلس��ی ها هم اشاره 
کرد. موس��وی لارگانی در توئیتر خود متنی را منتشر 
کرده و در آن به یک ش��رکت کاغذی اش��اره کرده به 
گونه ای که مدعی ش��ده این ش��رکت با سرمایه ۲۰۰ 
میلیاردی در ۳ ماهه اول س��ال در بورس پذیرش و در 
 ایام حبابی حدود ۳۲۰۰ میلیارد تومان از س��هامش را 

به مردم فروخته به مردم فروخته است.
این صحبت ها در حالی از جانب مجلس��یان در حال 
مطرح ش��دن است که با وجود نامه ای که شورای عالی 
ب��ورس تحت عنوان یک لایحه به مجلس جهت تغییر 
در برخ��ی از قوانی��ن بورس فرس��تاده هنوز خبری به 
گوش نمی رس��د و مجلس��یان به جای آنکه در چنین 
ش��رایط اقتص��ادی کمک حال بازار س��رمایه باش��ند 
پایش��ان را در یک کف��ش کرده اند و همچنان بر طبل 
تحقی��ق و تفحص از بازار س��رمایه می کوبند، که باید 
گفت این مس��ئله نه تنه��ا به ضرر س��هامداران تمام 

خواهد شد بلکه به بدنه تولید نیز لطمه می زند.
موضوعی که محس��ن رضایی، دبیر مجمع تشخیص 
مصلح��ت نظام هم در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران 
ج��وان، آن را تایید کرد و گفت: عده ای س��رمایه های 
کان وارد ب��ورس کردند بدون آنکه وارد تولید ش��ود 
و یکباره ۹ موسس��ه وابسته به بانک ها و شرکت ها ۷۰ 

هزار میلیارد تومان از بورس خارج کردند.
برای بررس��ی بیش��تر این ماجرا و تاثی��رش بر بازار 
س��رمایه با چند کارش��ناس ب��ازار س��رمایه و یکی از 

اعضای شورای عالی بورس به گفت وگو نشستیم.
قانون از مجلس، نظارت با بورس �

سعید اس��امی، بیدگلی عضو ش��ورای عالی بورس 
در گفت وگو با باش��گاه خبرن��گاران جوان، در رابطه با 
صحبت های اخیر موس��وی لارگانی عضو هیأت رئیسه 
مجلس شورای اس��امی عضو هیأت رئیسه مجلس و 
قاضی زاده هاشمی نایب رئیس مجلس شورای اسامی 
درمورد آغ��از تحقیق و تفحص از ب��ورس اظهار کرد: 
نمایندگان مجلس متاس��فانه در ش��ان خود می دانند 
ک��ه در هر ح��وزه ای ورود کنند، نکت��ه ای که در این 
باره باید به آن اش��اره کرد، رسیدگی به تخلفات بازار 
سرمایه طبق قانون به عهده خود سازمان بورس است 
حتی در مواردی اختیاراتی در سطح دادگاه به سازمان 
داده ش��ده که علت آن را می توان آگاهی قانون گذار از 

تخصصی بودن بورس دانست.
اوافزود: اگر قرار بود مطابق قانون تحقیق و تفحصی 
از بازار توسط مجلس صورت بگیرد بهتر بود که علنی 
مطرح نمی ش��د، زیرا این امر می تواند آسیب جدی به 
بازار سرمایه وارد کند، نمایندگان اگر فکر می کنند که 
باید اطاعات بیشتری را نسبت به بورس داشته باشند 
می توانن��د چنین اموری را در غالب نامه های محرمانه 

به سازمان بورس یا قوه قضاییه مطرح کنند.
عضوشورای عالی بورس گفت: به نظر می رسد چنین 
صحبت هایی به جای آنکه خیر خواهانه باش��د بیشتر 
خود را درگیر مسائل سیاسی کرده است و آثار مثبتی 
را ه��م تا کن��ون به دنبال نیاورده مس��ئان می توانند 

نتایج صحبت های ش��ان را از طریق شاخص های بازار 
سرمایه دنبال کنند.

اس��امی بیدگلی گف��ت: از طری��ق تحلیل هایی که 
روزانه از بازار سرمایه صورت می گیرد می توان متوجه 
شد که نمایندگان مجلس تا حد زیادی نسبت به این 
آگاه��ی چندانی ندارند که به همی��ن منظور می توان 
به انتش��ار آمار های نادرس��تی که در این مدت توسط 

دوستان حاضر در مجلس منتشر شده اشاره کرد.
او افزود: اینکه نمایندگان مجلس ش��ورای اس��امی 
دان��ش چندانی از بازار تخصصی س��رمایه ندارند، ولی 
اص��رار به اظهار نظر در ای��ن رابطه دارند جای تعجب 
دارد اینکه مسئولی می گوید ۱۵۰۰ تریلیون تومان از 
س��رمایه های مردم در بازار س��هام سوخت شده نشان 
از آن دارد ک��ه فقط مارکت کپ را حس��اب کرده در 
صورتی که اگر می خواهد میزان سرمایه سوخت شده 
را بررسی کند باید از یک فرمول دیگری استفاده کند.

زم�ان مناس�بی ب�رای تحقی�ق و تفحص  �
نیست! 

مهدی قلی پور، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با باش��گاه خبرنگاران جوان، در رابطه با آغاز تحقیق و 
تفحص مجلس در چند روز اخیر از عملکرد س��ازمان 
ب��ورس، اظهار ک��رد: محور های تحقی��ق و تفحص از 
بورس محور هایی، چون رش��د حبابی شاخص، تشویق 
مردم توس��ط دولت ب��رای س��رمایه گذاری در بورس، 
گرانفروش��ی سهام، رانت و س��ایر موارد در نظر گرفته 

شده است.
او تصریح کرد: به طور اساس��ی تحقیق و تفحص از 
عملکرد مدیران نه تنها مشکلی ندارد بلکه به افزایش 
ش��فافیت و پاس��خگویی می انجامد، ولی درحال حاضر 
به نظر می رس��د ای��ن اقدام مجلس حرکتی سیاس��ی 
به منظور کاهش فش��ار های زیان دیده ها در بورس یا 
التیام زخم های س��هامداران اس��ت در غیر این صورت 

اثرگذاری چندانی بر ماهیت بازار نخواهد داشت.
گریبان متخلفان بورسی گرفته شود �

این کارش��ناس بازار سرمایه گفت: با شناختی که از 
س��ازمان بورس، قوانین و دستورالعمل های متعدد آن 
دارم، ب��ه جز امری که از طرف س��ازمان مذکور اعام 
ش��د مبنی بر آنکه علی  الحس��اب دلیل شرایط بازار از 
پذیرش ش��رکت های بزرگ و جدید معذور هس��تیم، 
س��ایر مواردی که مجلس اعام کرده است مربوط به 
بازار سرمایه نمی شود، در ضمن اطاعاتی چندانی در 
دست نیست که نش��ان دهد شرکت های بزرگ دارای 
س��اختار مالی و کسب و کار س��الم در راه پذیرش در 
ب��ورس ناکام مانده اند و اگر چنی��ن اتفاقی افتاده باید 
پیگیری ش��ود، ولی اینکه بورس نوسان زیادی داشته 
یا ش��رکتی کاغذی حبابی ش��ده به رفتار سرمایه گذار 

باز می گردد به س��بب آنکه بازار س��رمایه طبق قانون 
اطاعیه ها و اخطار های لازم را همواره منتش��ر نموده 

بود.
قل��ی پور گفت: در مورد پول های جابه جا ش��ده هم 
باید گفت که کنترل پولشویی در سیستم بانکی انجام 
می ش��ود و ارتباطی به بازارس��رمایه ندارد هر چند که 
سختگیری های لازم توس��ط مسئولان سازمان بورس 
صورت می گیرد. در مورد تش��ویق مردم به حضور در 
بورس آن هم در اوج بازار، باید وزیر یا مسئول مربوط 
نه تنها در مجلس پاسخگو باشد بلکه تخلف در حدی 
اس��ت که باید در محکمه مورد بررس��ی ق��رار گیرد، 
ولی این م��ورد بازارتباطی به خود مس��ئولان مربوط 
به س��ازمان بورس ندارد ودر اصل ب��ه دولت و وزارت 
اقتصاد باز می گردد که برای کسر بودجه بازار سرمایه 

را دوشیدند.
او بی��ان کرد: تغییرات در مدیریت س��ازمان هم در 
این راستا بود و افراد حرفه ای سکاندار سازمان با فشار 
یا درخواس��ت های دولت کنار نیامدند و استعفا دادند. 
آن ه��م بازاری که معمولا مدیرانش��ان یک دهه ثبات 
داش��تند، ولی در۴ س��ال ۴ مدیر بر سازمان مدیریت 

کرده اند و دولت مسئول چنین بی ثباتی است.
تنها ایراد سازمان بورس چیست؟ �

این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: تنها ایرادی که 
در سازمان بورس دیده می شود اتفاقا سختگیری های 
مقرراتی بعضا خسته کننده ای است که فرآیند پذیرش 
ش��رکت های جدید را کند کرده یا آنکه صدور مجوز ها 

را طولانی می کند.
نیاز بازار سرمایه به آرامش �

مهدی دلبری، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با 
باش��گاه خبرنگاران جوان، در مورد اتفاقات اخیری که 
س��بب ش��ده تا مجلس تمام ابزار مورد نیاز خود را به 
منظ��ور تحقیق و تفحص از بورس به کار گیرد، گفت: 
اکنون بازار س��رمایه مهم تری��ن نیازش بحث آرامش و 
ثبات اس��ت و این اختافات��ی که بین مجلس و دولت 

وجود دارد.
 اواف��زود: به طور حتم می توان گفت نباید وارد بازار 
سرمایه شود، همچنین دررابطه با انتشار آماری که در 
چند مدت اخیر توس��ط مجلس مطرح شده باید گفت 
این امر کار درس��تی نیست به سبب آنکه خریداران و 
فروشندگان حق معامله دارند مگر آنکه برخاف فصل 
ششم بازار س��رمایه در نرخ سهم ها دستکاری صورت 
گی��رد یا آنکه بعضی از اش��خاص به افش��ای اطاعات 

شرکت ها بپردازند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه تاکید ک��رد: حتی در 
چنین شرایطی نیز خود مسئولان سازمان بورس باید 
امر مذکور را پیگیری کنند، به نظر می رسد با توجه به 

اختافاتی که بین دولت و جلس وجود دارد آرامش از 
بازار رخت بر بس��ته، توصیه بنده این که اگر مسئولان 
قرار اس��ت تصمیمی را اخذ کنن��د بهترکه در مرحله 
نخس��ت منافع س��هامداران را در نظر گیرند و در گام 
بعدی باید بنشینند و کم و کاستی هایی که در ۱۱ ماه 

اخیر در بازار سرمایه به وجود آمده را بررسی کنند.
این کارشناس بازار س��رمایه تاکید کرد: نمایندگان 
مجلس اگر قصدش��ان کمک به بازار س��رمایه را دارند 
بهتر اس��ت کاری کنند که در مرحله نخس��ت بساط 
نرخ گذاری های دس��توری رفع شود تا سود به حساب 
سهامداران و تولیدکنندگان بازگردد و در اقدام بعدی 
بند هایی را که کمیس��یون تلفیق پیش تر لحاظ کرده 
ب��ود و در رای گیری نتوانس��ت حداکثر آرا را به خود 

اختصاص دهد و دوباره بیان شده را اصاح کنند.
بازارسرمایه، رینگ مبارزات سیاسی �

شاهین احمدی، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با باش��گاه خبرنگاران جوان، در رابطه با بحث تحقیق 
و تفحص��ی که حدود چند ماهی اس��ت ک��ه از جانب 
مجلس درمورد بازار س��رمایه به گوش می رسد، گفت: 
تحقی��ق و تفح��ص یکی از وظایف مجلس اس��ت، اما 
صحبت ما در رابطه با سیاس��ی کار هایی اس��ت که در 
این میان به گوش می رسد، در اصل باید گفت مجلس 
و دولت بازار س��رمایه را رینگ مبارزات سیاسی خود 

قرار داده اند.
او تصریح کرد: تحقیق و تفحص بدین معناس��ت که 
بای��د یک تیمی مس��تقر ش��ود و در صورتی که جنبه 
سیاسی داش��ته باش��د احتمال می رود که یکسری از 
اش��خاص دراین بین دس��تگیر ش��وند، که این مسئله 
ب��ا توجه به پیکره نیمه جان بورس اصا کار درس��تی 

نیست.
این کارشناس بازار سرمایه در رابطه با صحبت های 
اخیر س��یدناصر موس��وی لارگانی عضو هیأت رئیسه 
مجلس ش��ورای اس��امی، درمورد آنکه ادعا کرده بود 
ک��ه ۱۵۰ تریلی��ون تومان از س��رمایه م��ردم در بازار 
س��رمایه از بین رفته اس��ت، گفت: این مسئول کشور 
ب��ا چنین صحبتی ارزش بازار س��رمایه را پایین آورند 
ناگفته نماند چنین صحبتی فقط نشان دهنده مارکت 
کپ ب��ازار بوده به طوری که جنبه های دیگر آن را در 

نظر نگرفته است.
در پای��ان با توجه به صحبت های کارشناس��ان باید 
گفت بهتر اس��ت دولتم��ردان یک رین��گ دیگری را 
برای حل اختافات سیاس��ی خ��ود انتخابات کنند به 
سبب آنکه سهامداران جدید الورود و قدیمی های بازار 
س��رمایه به میزان کافی از اظهار نظر های غیر اصولی 
و تصمیم گیری  ه��ای نابخردانه بعضی از مدیران لطمه 

دیده اند و دیگر رمقی برایشان نمانده است.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: تا ۶ ماه آینده 
بازار سرمایه با نوسان و روندی متعادل همراه است اما 
سهامداران نباید منتظر رشد پرشتاب شاخص بورس 
تا آن زمان باشند و با توجه به موقعیت فعلی، نمی توان 

از حالا بازار را برای بعد از ۶ ماه پیش بینی کرد.
س��هیل کاهچی در گفت وگو با ایرن��ا به افت اخیر 
ش��اخص بورس اشاره کرد و افزود: بازار سهام از لحاظ 
تکنیکال��ی و بنیادی در ش��رایط خوبی قرار دارد اما با 
وجود نقاط مثبت و اقداماتی که س��ازمان بورس برای 
بهب��ود وضعیت بازار در دس��تور کار قرار داده اس��ت 
همچن��ان ای��ن ب��ازار در موقعیت نزولی ق��رار دارد و 
این امر بر افزایش ترس و نگرانی س��هامداران در بازار 

تاثیرگذار بوده است.
وی با بی��ان اینکه تاکنون هیچ گاه در اس��فند ماه 
شاهد بازاری مثبت در روند معامات بورس نبوده ایم، 
گفت: اس��فند ماه همیش��ه بازاری منفی برای بورس 
بوده اس��ت، دلیل آن به ش��رکت هایی بر می گردد که 
به دلیل کس��ب نقدینگی به دنبال نقد کردن س��هام 
خود در بازار هس��تند و این موضوع به شدت بر روند 

اصاحی بازار تاثیرگذار است.
کاهچ��ی به انتش��ار اوراق اختی��ار تبعی در بورس 
اشاره کرد و اظهارکرد: تا چند وقت گذشته بسیاری از 
شرکت ها اقدام به انتشار اوراق اختیار تبعی برای سهام 
خود می کردند. اکنون با قیمت هایی که در بازار وجود 
دارد همه افرادی که از این اوراق برخوردارند اقدام به 

استفاده از آن می کنند زیرا در وضعیت فعلی قیمت ها 
حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد کمتر از قیمتی است که برای 

زمان سررسید اعمال شده است.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، با توجه به اینکه 
سررس��ید بیشتر این اوراق ۱۰ تا ۱۵ اسفند ماه است؛ 
بنابراین افراد اکنون از این اوراق اس��تفاده می کنند تا 
بتوانند سهامشان را با قیمتی بالاتر به فروش برسانند.

وی اظهارک��رد: در ماه ه��ای آین��ده، ب��ازار ریزش 
سنگینی را نخواهد داشت اما نمی توان در انتظار ورود 

شاخص بورس به مدار صعودی بود.
کاهچی خاطرنشان کرد: اکنون حقوقی های بزرگ 
با انج��ام برخی از اقدامات زمینه بهم ریختگی بازار را 
فراهم کرده اند و باعث اصاح ش��دید ش��اخص بورس 

در بازار شده اند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه به نظر 
می رسد س��ال آینده ش��اهد معامات خوبی در بازار 
سهام باشیم، گفت: بازار اکنون در شرایط بسیار خوبی 
برای رش��د ق��رار دارد و می توان امی��دوار به روزهای 

مثبت در بورس و بهبود وضعیت این بازار بود.
وی به اقداماتی که باید سهامداران برای کسب سود 
بیشتر در این بازار انجام دهند اشاره کرد و افزود: اگر 
فردی در بازار اقدام به خرید س��هامی کند که در بازار 
با موقعیتی مناسب همراه است و به مدت ۶ ماه سهام 
را در اختیار بگیرد به طور حتم می تواند سود معقولی 
را از این بازار کسب کند زیرا اکنون شرایط بازار مثبت 

است و سهام حاضر در بورس می توانند رشد خوبی را 
داشته باشند.

وی ادامه داد: س��هامدارانی که نوسان گیر هستند و 
با دید میان مدت اقدام به س��رمایه گذاری در این بازار 
کرده اند ش��کی نیس��ت که در این بازار با ضرر و زیان 
مواجه می ش��وند و نباید چندان به سرمایه گذاری در 

این بازار امیدوار باشند.
کاهچ��ی با بی��ان اینکه س��هامداران ب��ا توجه به 
ریزش��ی که ش��اخص ب��ورس از م��رداد م��اه در این 
بازار داش��ته و ضرر و زیان های س��نگینی را متحمل 
ش��ده اند نباید اقدام به فعالیت ه��ای هیجانی در این 
بازار کنند، گفت: س��هامداران بهتر اس��ت با آموزش و 
استفاده از کارشناس��ان خبره اقدام به سرمایه گذاری 
و انتخاب س��هام در ب��ازار کنند همچنی��ن می توانند 
با س��رمایه گذاری در صندوق های س��رمایه گذاری به 
صورت غیرمستقیم در این بازار سرمایه گذاری و سود 

معقولی را به دست آورند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهارکرد: در شرایط 
فعلی س��هامی ک��ه کامودیتی محور هس��تند با دید 
میان مدت به عنوان س��هامی بسیار خوب برای خرید 
محس��وب می ش��وند و می توان نس��بت به آینده آنها 
در ب��ازار امیدوار بود، همچنین ب��ه محض ورود روند 
صعودی در بازار این گروه ها می توانند در بازار پیشتاز 
باش��ند. وی تاکید کرد: از الان ت��ا ۶ ماه آینده بازار با 
نوسان و روند متعادلی همراه است اما سهامداران نباید 

منتظر رشد پرشتاب شاخص بورس تا آن زمان باشند 
و ب��ا توجه به موقعیت فعل��ی، نمی توان از الان بازار را 

برای بعد از ۶ ماه پیش بینی کرد.
کاهچی با بیان اینک��ه اکنون روند فعلی معامات 
بورس را می توان به س��ال ۹۲ تشبیه کرد، گفت: اگر 
ب��ازار س��ال ۹۲ را در نظر بگیری��م، در آن زمان بازار 
رش��دی را تجربه کرد و بعد وارد مدار نزولی ش��د در 
این زمان س��هامدارانی برنده این بازار بودند که بعد از 
ریزش ش��اخص بورس در این بازار ماندند و توانستند 
سود معقولی را از این بازار کسب کنند و افرادی جزو 
بازن��دگان اصلی در این بازار بودند که به محض ایجاد 
کوچکتری��ن اصاحی در بازار اقدام ب��ه خروج از بازار 

سهام کردند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهارکرد: بازار سهام 
با دید بلندمدت همیش��ه بازاری مثبت بوده اس��ت و 
توانس��ته سرمایه معقولی را در اختیار سهامداران قرار 

دهد.
وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر اینکه آیا احتمال 
خروج نقدینگ��ی از بورس و ورود آن به س��مت بازار 
س��هام وج��ود دارد یا خی��ر، گفت: چنی��ن احتمالی 
وجود ندارد که س��رمایه ها با خروج از بورس به سمت 
بازاره��ای طا و س��که و ارز بروند، ای��ن بازارها دیگر 
مانند چند سال گذشته صعودهای پرشتابی را تجربه 
نمی کنند و فقط ممکن اس��ت نرخ آنها همسو با تورم 

حرکت کند.

ارز ها رقیبی برای بورس رمز
یک  کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه یک بازار موازی و رقیب برای بورس 
ایجاد ش��ده اس��ت، گفت: درحال حاضر بازار رمزارز به عنوان رقیب بورس در حال 

عمل کردن است.
محسن عباسلو در گفت وگو با بورس نیوز اظهار کرد: بی اعتمادی که در بازار به 
دلیل عملکرد دولت به وجود آمده موجب ش��ده افراد به این بازار اعتماد نداش��ته 

باشند هرچند سهام شرکت ها به ارزندگی رسیده است.
کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: بیشتر افرادی که وارد بازار شدند دانش بورسی 
ندارن��د و ب��ا توجه به جو موجود دچار ترس ش��ده و به دنب��ال خروج از بازار به هر 

نحوی هستند.
وی گفت: بهترین راه برای حمایت بازار ورود همه جانبه از س��وی دولت و س��ایر 

نهاد ها است تا اعتماد ازدست رفته به بازار برگردد.
عباسلو با اشاره به مصوبه سازمان بورس درباره افزایش حدنصاب سرمایه گذاری 
صندوق های درآمد ثابت در سهام بیان کرد: این مصوبه در راستای حمایت از بازار 

است، اما به تنهای تأثیری نخواهد داشت.
وی تأکید کرد: دامنه نوسان نامتقارن موجب شد امکانی شده برای نوسان گیران 

در بازار تا به نوسان گیری بپردازند.
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه یک بازار موازی و رقیب برای بورس ایجاد 
ش��ده است، خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر بازار رمزارز به عنوان رقیب بورس در 

حال عمل کردن است و افراد زیادی به دنبال ورود به این بازار هستند.
وی تأکید کرد: این بازار با توجه به اینکه فش��اری بر س��ایر بازار ها ازجمله ارز و 

سکه وارد نمی کند سیاست خاصی برای آن تدوین نشده است.
عباس��لو گفت: بس��یاری از نقدینگی که در حال خارج شدن از این بازار است در 
حال ورود به بازار ارز دیجیتال است و به دلیل بازدهی خوبی که داشته برای افراد 

جذاب شده است.

 میانبری برای شکست قفل 
صف های فروش

با مصوبه س��ازمان بورس و الزام صندوق های س��رمایه گذاری با درآمد ثابت به 
سرمایه گذاری در سهام به نظر می رسد بازار سرمایه در روز های پایانی سال کمی 

سرو سامان پیدا کند.
به گزارش بورس نیوز، بورس هفته گذش��ته روز های خوبی را همانند چند ماه 
گذش��ته پش��ت سر نگذاش��ت و علیرغم تغییر دامنه نوسان همچنان صف فروش 

سهام طولانی است.
از طرفی به گفته کارشناسان دامنه نامتقارن موجب شده تا قدرت نقدشوندگی 

بازار کاهش یابد و روزانه بر طول صف های فروش افزوده شود.
هر چند با تغییر در دامنه نوس��ان، از زیان س��هامداران در بازار کاس��ته شده، اما 
آن دسته از سهامدارانی که تمایل به فروش سهام خود دارند با شرایط فعلی قادر 

به فروش نیستند و همین مسئله موجب شده صف های فروش طولانی شود.
طولانی شدن صف های فروش از نکاتی بود که در زمان اعام اجرایی شدن دامنه 
نامتقاران کارشناس��ان نس��بت به آن هشدار داده و بیان کرده بودند در صورتی که 
نقدینگی برای جمع آوری آنها وجود نداش��ته باش��د بازار به مشکل صف برخورد 

خواهد کرد امری که به حقیقت پیوست.
در ای��ن ب��اره احمد اش��تیاقی در گفت وگو با بورس نیوز گفت��ه بود؛ همزمان با 
اعمال دامنه نامتقارن باید یک پول پارک ش��ده از قبل وجود داش��ته باش��د و تا 
ش��اخص یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد اگر صف فروش��ی ش��کل گرفت، این صف 
را جمع کند. وی تصریح کرده بود: اگر پول پارک ش��ده ای نباش��د که صف های 
فروش را جمع کند، صف فروش می توانند دو برابر گذش��ته ش��ود. درحال حاضر 
پس از گذشت حدود سه هفته از آغاز اجرای دامنه نوسان ظاهرا مسئولان بورس 
س��رانجام به این نتیجه رس��یدند که تا نقدینگی کافی در بازار نباشد تغییر دامنه 
نوس��ان نه تنها مفید نخواهد بود بلکه بازار را قفل خواهد کرد. بر این اس��اس برای 
رفع این مش��کل سازمان بورس صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت را ملزم 
به سرمایه گذاری حداقل ۱۵ درصد و حداکثر ۲۵ درصد از ارزش کل دارایی های 
صندوق در س��هام، حق تقدم س��هام و قرارداد اختیار معامله س��هام پذیرفته شده 
در بورس تهران یا بازار اول و دوم فرابورس ایران، گواهی س��پرده کالایی پذیرفته 
شده در بورس و واحد های سرمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری کرده است. 
با ورود این صندوق ها پیش بینی می شود حدود ۹ هزار میلیارد تومان نقدینگی به 
بازار در روز های آینده تزریق شود و این نقدینگی می تواند در کنار سایر خریداران 
کمی اوضاع آش��فته بورس را س��رو س��امان دهد هر چند به دلیل ابهاماتی که در 
متغیر های اقتصادی از جمله نرخ ارز، س��ود س��پرده بانکی و وضعیت بودجه وجود 

دارد بازار کماکان برای رسیدن به تعادل راه طولانی را در پیش خواهد داشت.

بورس مسکن سود قابل قبولی دارد
مع��اون وزیر راه از ورود مس��کن به بورس به عن��وان یکی از راهکارهای افزایش 
تولید مسکن یاد کرد و گفت: با این کار سود قابل قبولی به سرمایه گذاران می رسد.

محمود محمودزاده در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: مقدمات ورود حوزه مسکن 
به بورس فراهم شده است. از این بابت که سرمایه گذاری های خرد و پروژه کسانی 
که عاقمند هس��تند در حوزه ساختمان مس��کن یا سایر خدمات سرمایه گذاری 
کنن��د، وارد بورس می ش��ود. وی ادام��ه داد: با این کار س��رمایه گذاران، از منافع 
قابل قبولی برخوردار ش��وند، ضمن اینکه ورود مس��کن به بورس منجر به افزایش 
ساخت وساز و تولید واحد مسکونی در کشور شود.وی همچنین با اشاره به کاهش 
فاصله نرخ تمام شده مسکن و قدرت خرید مردم با اجرای طرح ملی مسکن افزود: 
در ش��هرهای مختلف کش��ور پروژه های مختلفی از این طرح افتتاح شد. تا قبل از 
پایان س��ال پروژه های طرح ملی مس��کن اس��تان یزد افتتاح می شود. ساخت این 
واحدها امسال شروع شده که پس از ۱۱ ماه به اتمام رسیده است. معاون وزیر راه 
و شهرسازی یادآور شد: مجری این پروژه ستاد فرمان امام بوده که ساخت آنرا به 
پیمانکاران واگذار کرده بود. عاوه بر این تعدادی از پروژه های کوچک در سراسر 
کشور چه در بافت فرسوده چه در سایر بافت ها که به صورت گروهی برای ساخت 

واگذار شده به زودی به بهره برداری می رسد.

روی خط خبر
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